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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• Filiala MediaSind TVR Craiova a devenit operațională! 

• Moţiunea de cenzură iniţiată de PSD - dezbătută şi votată în Parlament 

• Guvernul Cîțu a dat iama în ordonanțe de urgență - Deciziile luate în ultima 

ședință înainte de moțiunea de cenzură 

• Ministrul Muncii va anunța abia la începutul anului viitor cu cât vor fi indexate 

pensiile 

• Salariul minim brut pe economie crește cu 11%, la 2.550 lei, de la începutul 

anului viitor 

• Senatul a decis: Activitatea PFA va fi recunoscută ca vechime în muncă 

• Modificări la Codul Muncii. Amenzi de până la 10.000 de lei pentru angajatorii 

care întârzie plata salariului / Sancțiuni și pentru „bani în plic” 

• Vilceanu: Proiectul privind implementarea sistemului naţional de factură 

electronică este unul strategic pentru România 

• Dan Vîlceanu, ministrul Finanțelor, anunță că BNR ar putea crește dobânda-cheie, 

ceea ce ar antrena o creștere a dobânzilor la creditele în lei 

• Guvernul a adoptat normele metodologice pentru punerea în practică a Legii 

consumatorului vulnerabil 

• Proiect de lege inițiat de PSD adoptat de Senat: 5% TVA pentru lemnele de foc 

din 1 noiembrie 2021 

• Ordonanța de Urgență privind programul național de investiții „Anghel Saligny”, 

adoptată în Senat 
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• România a avut în Trimestrul II al treilea cel mai mare deficit de cont curent 

(diferența dintre intrările și ieșirile de valută) din UE, de -4,6 miliarde de euro. 

Germania, excedent de +57 de miliarde de euro. 

• Dobânzile încep săptămâna în creștere, iar indicele ROBOR la 3 luni trece de 

1,80% pentru prima dată de la începutul anului. 

• Vîlceanu, despre Metrorex: Încercăm să găsim soluţii, dar vă garantez că nu se va 

ajunge să nu fie plătite salariile / Nu trebuiau mărite cu 18% în pandemie 

• Ministerul Mediului: Producătorii vor asigura pentru consumatori puncte de 

returnare a ambalajelor, contra garanţiei de 0,5 lei 

• Guvernul a aprobat introducerea numerelor verzi de înmatriculare pentru 

mijloacele de transport nepoluante 

• Ordine de ministru: Permanența, asigurată în ture de 12 ore la unitățile cu deficit 

de personal. Rezidenții de medicină de urgență, preluați la UPU 

• Ministrul interimar al Sănătății anunță demersuri pentru operaționalizarea în 

această săptămână a platformei de la Pipera, cu 300 de paturi cu oxigen 

• Guvernul a aprobat eliberarea în regim ambulatoriu a medicamentului Favipiravir 

pentru bolnavii COVID cu forme ușoare 

• Raed Arafat: Internările și intervențiile chirurgicale, suspendate pentru 30 de zile. 

Măsura nu se aplică în cazul urgențelor și al femeilor însărcinate 

• UPDATE Elevii vor putea fi testați la școală, în a opta zi de la intrarea în online. Ce 

instrucțiune a transmis ministrul Educației și ce reclamau părinții, după intrarea în 

vigoare a noului ordin comun 

• Arafat: Mâine urmează să fie activat Mecanismul de protecție civilă al UE pentru 

medicamentul Tocilizumab. Se analizează posibilitatea solicitării anumitor 

echipamente, în mod deosebit oxigenatoare individuale 

• MAI: Circulaţia trotinetelor electrice, reglementată; vor trebui respectate regulile 

pentru biciclete 
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• Pe ce au mai cheltuit românii banii în ultima perioadă. Venitul mediu pe 

gospodărie, peste 5.500 lei RAPORT INS 

• Ziua Mondială a Educației. Cifrele anului școlar 2020-2021 de la INS: 5% dintre 

elevi merg la școli private 

• Guvernul Ungariei sprijină financiar construirea în Transilvania a 103 grădiniţe 

noi şi reabilitarea altor 400 de grădiniţe 

• Firmele românești nu pot angaja macaragii sau operatori de motostivuitoare 

străini pentru că testul ISCIR este doar în română, deși suntem în UE 

• Preşedintele Iohannis, la reuniunea informală a Consiliului European şi la 

Summitul UE - Balcanii de Vest 

• Comisia Europeană a aprobat acordarea unor resurse suplimentare pentru 

România, în valoare de 56 de milioane de euro, pentru grupurile dezavantajate 

• Parlamentul European va face un nou apel la ridicarea vizelor pentru SUA pentru 

cetățenii din România, Bulgaria și Cipru 

• Chiriţoiu: Comisia Europeană va anunţa marţi recomandările pentru sprijinul 

consumatorilor de energie 

• Criza transporturilor în Europa. Belgia are nevoie de 5.000 de șoferi de camioane, 

Franța are un deficit de zeci de mii de oameni în domeniu / Cea mai gravă situație 

e în Marea Britanie 

• Nord Stream 2 a început să încarce cu gaze naturale una dintre cele două 

conducte ale sale 

• Prețul petrolului a sărit pe piețele internaționale la maximul ultimilor șapte ani, 

după ce țările exportatoare (OPEC) nu au ajuns la un acord de creștere a 

producției. Țițeiul Brent a ajuns luni la 81,70 dolari pe baril, o majorare de 3% față 

de ziua anterioară și de 100% față de acum un an. 
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• Filiala MediaSind TVR Craiova a devenit operațională! 

Angajații stației vor avea asistență și reprezentare juridică în acțiunile civile și penale 

împotriva abuzurilor conducerii interimare a TVR 

Biroul Executiv Național al Sindicatului Român al Jurnaliștilor MediaSind a validat în 

conformitate cu prevederile statutare, înființarea, de la data de 1 octombrie 2021, la 

nivelul Societății Române de Televiziune a Filialei MediaSind TVR Craiova! În baza 

Protocolului de unificare a SRJ MediaSind încheiat cu Sindicatul TVR Craiova, 

conducerea Filialei MediaSind TVR Craiova va fi asigurată, pentru un mandat de doi ani, 

de următorii lideri sindicali: Cristian Nicolaie, Președinte, Eugen Ianoș și Cristian Roșu, 

vicepreședinți, Claudia Barbu, secretar. (amănunte aici: Despre noi) 

Sindicatul Român al Jurnaliștilor MediaSind și Sindicatul Televiziunea Craiova au încheiat 

în data de  15 septembrie 2021, Protocolul de Unificare dintre aceste două organizații. 

Documentul a fost votat cu unanimitate de voturi de către membrii de sindicat și a fost 

semnat de către președintele SRJ MediaSind Cristi Godinac, președintele MediaSind 

TVR, Sorin Torică, Cristian Nicolaie, Președintele Sindicatului TVR Craiova și de Eugen 

Ianoș, Vicepreședinte. Noua structură, MediaSind TVR Craiova, se va alătura celorlalte 

filiale din TVR, MediaSind TVR Timișoara, MediaSind TVR Cluj, MediaSind TVR Iași, 

MediaSind TVR Tg. Mureș. În prezent, MediaSind TVR are 54 de membri din 73 de 

angajați, reprezentând 74 la sută din totalul angajaților. 

 Referitor la dialogul social cu actualul director general interimar, provenit de la Studioul 

TVR Craiova, liderii sindicali și-au manifestat nemulțumirea  față de unele decizii luate de 

către Ramona Săseanu, cum ar fi inițierea unei noi organigrame, prerogativă care este 

exclusiv a CA. Totodată, aceasta a fost acuzată de o complicitate cu echipa de conducere 

a fostei administrații Gradea, mai ales în cazul semnării unor acțiuni în justiție inițiate 

împotriva MediaSind. Liderii de sindicat au susținut că în prezent situația în TVR este 

critică, atât din punct de vedere al condițiilor de muncă, cât și din cel al asumării 

producției editoriale, dar și în ceea ce privește dotarea tehnică.  

 Răzbunarea șefei interimare a TVR, fostă lider de sindicat al SPUS, care coordona 

interesele a aproximativ 10 membri de la TVR Craiova, nu s-a lăsat așteptată.  
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La scurt timp de la semnarea Protocolului de unificare, aceasta i-a demis abuziv pe 

directoarea TVR Craiova, Anca Dindirică și pe Redactorul șef al Știrilor Tiberius Mușuroi 

(amănunte aici: MediaSind cere Parchetului anchetarea faptelor penale ale conducerii 

interimare din Televiziunea Română) și apoi a descins în scop electoral, în plină 

pandemie când incidența contaminării era de 6,22, la Craiova, unde și-a continuat, cu 

câțiva coordonatori slugarnici, campania de denigrare a MediaSind  (amănunte aici: 

MediaSind cere angajaților TVR Craiova să apeleze la clauza de conștiință din CCM TVR 

și să refuze să participe la acțiunile electorale ale directoarei interimare!) 

 MediaSind reiterează  necesitatea numirii de urgență a unui nou Consiliu de 

Administrație format din profesioniști aflați în slujba salariaților instituției, dar și a 

cetățenilor. Așa cum a anunțat oficial, SRJ  MediaSind, cu sprijinul federației la care este 

afiliat, Federația Cultură și Mass-Media FAIR-MediaSind, - organizație membră a 

Federației Internaționale a Jurnaliștilor,  se va implica în sprijinirea unei echipe 

profesioniste pentru cele două locuri ale reprezentanților salariaților în CA. Aceste 

persoane care vor candida în echipa MediaSind sunt liderul MediaSind TVR, Sorin Torică, 

și producătorul emisiunii TVR “Dosar România”,  Răzvan Butaru.   

 ÎMPREUNĂ SUNTEM MAI PUTERNICI! 

 (Sursa: Biroul Executiv Național SRJ MediaSind)           

 

• Moţiunea de cenzură iniţiată de PSD - dezbătută şi votată în 

Parlament 

Moţiunea de cenzură iniţiată de PSD va fi dezbătută şi supusă la vot marţi de plenul 

Parlamentului. 

Initulată "Stop sărăciei, scumpirilor şi penalilor. Jos Guvernul Cîţu!", moţiunea a fost 

iniţiată de 157 de deputaţi şi senatori PSD. 

Potrivit Constituţiei, Camera Deputaţilor şi Senatul, în şedinţă comună, pot retrage 

încrederea acordată Guvernului prin adoptarea unei moţiuni de cenzură, cu votul 

majorităţii parlamentarilor. 
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Pentru a fi adoptată, moţiunea trebuie să întrunească 234 de voturi "pentru". 

 

Conform calculului matematic, sunt şanse ca moţiunea de cenzură a PSD să fie adoptată 

de Parlament. 

PSD, USR şi AUR, care au anunţat că susţin moţiunea, au împreună 280 de parlamentari, 

în timp ce PNL şi UDMR au 163, iar cei 18 deputaţi ai minorităţilor naţionale nu participă 

la vot. Mai sunt şi patru deputaţi neafiliaţi care nu au anunţat cum vor vota. 

Preşedintele PNL, premierul Florin Cîţu, a informat că parlamentarii liberali vor participa 

la dezbaterea din Parlament a moţiunii de cenzură, dar nu vor vota. 

"În şedinţa Biroului Executiv am luat o decizie cu privire la ce vor face parlamentarii PNL 

la moţiune. Este o decizie pe care o luăm de fiecare dată când avem astfel de situaţii. 

Parlamentarii PNL vor participa la moţiunea de mâine, dar nu vor vota. Vor fi prezenţi, 

nu vor vota. Aceasta este decizia luată în BEx", a precizat, luni, Cîţu, la finalul şedinţei 

conducerii partidului. 

El a afirmat că, dacă moţiunea de cenzură va trece de Parlament, toate scenariile sunt pe 

masă şi a subliniat că liberalii vor avea întotdeauna o propunere de premier. 

"Dacă trece această moţiune, aşa cum v-am am spus, toate scenariile sunt pe masă, 

orice scenariu este pe masă. Mă voi uita către această nouă coaliţie, condusă de PSD 

înţeleg, PSD-USR-AUR dacă au un plan, eu sper că nu doar vor să dea jos Guvernul şi 

după aceea să se uite cum ţara rămâne în haos. Vom vedea ce propunere vine de la 

această nouă majoritate şi ne vom face şi noi planul în funcţie de aceasta. (...) Eu cred că 

va fi totuşi o propunere a PSD susţinută de USR şi AUR de premier şi vom vedea. După 

decizia de mâine o colaborare cu USR va fi imposibilă din partea PNL", a spus Cîţu, care 

a adăugat că nu are emoţii. 

Liderul UDMR, Kelemen Hunor, a declarat recent că speră ca Guvernul să nu cadă, dar 

nu este sigur că va rezista, având în vedere calculul matematic. 

"Eu sper că nu va cădea, dar aş fi ipocrit să spun că sigur va rezista, când văd şi eu 

matematic, aritmetic. Cifrele pot fi contrazise, dar nu merită", a precizat Kelemen Hunor. 
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Prim-vicepreşedintele PSD, Sorin Grindeanu, a afirmat, luni, că senatorii şi deputaţii 

partidului vor vota moţiunea de cenzură la vedere. 

"Cei 157 de parlamentari ai PSD, senatori şi deputaţi, vor vota la vedere. Îi invităm şi pe 

cei de la AUR şi USR să-şi asume, la fel ca noi, acest vot de blam la adresa lui Florin Cîţu 

şi a acoliţilor lui", a declarat Grindeanu. 

El a solicitat preşedinţilor celor două Camere ale Legislativului să identifice soluţii astfel 

încât toţi parlamentarii să participe la vot. El a menţionat că unul dintre parlamentarii 

partidului este confirmat cu COVID-19 şi nu poate să se prezinte la şedinţă. 

Şi parlamentarii USR PLUS vor fi prezenţi la dezbaterea moţiunii de cenzură şi vor vota la 

vedere, după cum a a anunţat liderul deputaţilor partidului, Ionuţ Moşteanu. 

"Cert este că am decis până acum cu colegii parlamentari, din nou am verificat cu fiecare 

dintre ei, (...) toţi parlamentarii USR PLUS vor fi la moţiune şi vor vota moţiunea la 

vedere. Asta este decizia de astăzi. Mâine, Florin Cîţu va pica, este ultima zi a dânsului la 

Palatul Victoria", a afirmat Moşteanu. 

El a menţionat că are "dubii" că PSD doreşte ca Guvernul să plece. 

De asemenea, parlamentarii AUR vot vota în favoarea moţiunii de cenzură. 

"Parlamentarii AUR vor fi prezenţi cu toţii la votarea moţiunii. Nu suntem de vânzare, nu 

trădăm", a spus copreşedintele partidului George Simion. 

* 

Votul asupra moţiunii de cenzură va fi secret cu bile. 

Dacă moţiunea va fi adoptată, Guvernul este demis la data retragerii de către Parlament 

a încrederii acordate. Guvernul al cărui mandat a încetat în aceste condiţii îndeplineşte 

numai actele necesare pentru administrarea treburilor publice până la depunerea 

jurământului de membrii noului Guvern. 

Dacă moţiunea de cenzură va fi respinsă, deputaţii şi senatorii care au semnat-o nu mai 

pot iniţia, în aceeaşi sesiune, o nouă moţiune de cenzură, cu excepţia cazului în care 

Guvernul îşi angajează răspunderea în Parlament. 

(Sursa: Agerpres) 
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• Guvernul Cîțu a dat iama în ordonanțe de urgență - Deciziile luate în 

ultima ședință înainte de moțiunea de cenzură 

STIRIPESURSE.RO vă prezintă actele normative aprobate în ședința Guvernului României 

din 4 octombrie 2021. A fost ultima ședință înainte de votul pe moțiunea de cenzură a 

PSD, care ar putea duce la demiterea guvernului. Un guvern interimar nu are, potrivit 

Constituției, competența de a adopta ordonanțe de urgență sau de a lua măsuri 

referitoare la promovarea unor politici noi. 

I. PROIECTE DE LEGI 

1. PROIECT DE LEGE privind precursorii de explozivi, precum şi pentru modificarea unor 

acte normative 

2. PROIECT DE LEGE pentru modificarea şi completarea Legii nr. 8/1996 privind dreptul 

de autor şi drepturile conexe, republicată 

3. PROIECT DE LEGE pentru modificarea şi completarea Legii nr. 504/2002 a 

audiovizualului şi a Ordonanţei Guvernului nr.39/2005 privind cinematografia 

4. PROIECT DE LEGE pentru aprobarea plății contribuției anuale a României la bugetul 

comun al Centrului de Excelență pentru Managementul Crizelor și Răspuns la Dezastre 

(Crisis Management and Disaster Response Center of Excellence), precum și pentru 

completarea Ordonanței Guvernului nr. 41/1994 privind autorizarea plății cotizațiilor la 

organizațiile internaționale interguvernamentale la care România este parte 

Proiectele de lege merg în Parlament, pentru dezbatere și adoptare. 

II. ORDONANŢE DE URGENŢĂ 

1. ORDONANȚĂ DE URGENȚĂ pentru completarea Ordonanței Guvernului 

nr.45/1997privind înființarea Societății „Compania națională de transporturi aeriene 

române –TAROM” - S.A. 

2. ORDONANȚĂ DE URGENȚĂ privind reglementarea unor măsuri fiscal-bugetare și 

stabilirea schemei de compensare pentru consumul de energie electrică și gaze naturale 

pentru sezonul rece 2021-2022 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 5 octombrie 2021 9 

 

3. ORDONANȚĂ DE URGENȚĂ pentru modificarea și completarea Legii nr. 53/2003 – 

Codul muncii 

4. ORDONANȚĂ DE URGENȚĂ pentru modificarea Legii nr. 56/2020 pentru 

recunoașterea meritelor personalului medical participant la acțiuni medicale împotriva 

COVID-19 

5. ORDONANȚĂ DE URGENȚĂ pentru modificarea și completarea unor acte normative în 

domeniul protecției drepturilor persoanelor cu dizabilități 

6. ORDONANȚĂ DE URGENȚĂ pentru completarea Legii nr. 136/2020 privind instituirea 

unor măsuri în domeniul sănătății publice în situații de risc epidemiologic și biologic 

7. ORDONANȚĂ DE URGENȚĂ pentru modificarea și completarea Legii nr. 171/2010 

privind stabilirea și sancționarea contravențiilor silvice 

8. ORDONANȚĂ DE URGENȚĂ privind administrarea, funcționarea și implementarea 

sistemului național privind factura electronică RO e-Factura și factura electronică în 

România 

Ordonanțele de urgență intră în vigoare de la data publicării în Monitorul Oficial și 

depunerea lor la Parlament pentru dezbatere. 

III. HOTĂRÂRI 

1. HOTĂRÂRE privind condiţiile de acordare a despăgubirilor de viaţă, sănătate și bunuri 

pentru polițiștii de penitenciare 

2. HOTĂRÂRE privind înscrierea unor imobile situate în comuna Luna, judeţul Cluj, în 

inventarul centralizat al bunurilor din domeniul public al statului, darea acestora în 

administrarea Ministerului Apărării Naţionale, modificarea valorii de inventar a imobilului 

1833 aflat în domeniul public al statului şi în administrarea Ministerului Apărării 

Naţionale şi a anexei nr. 4 la Hotărârea Guvernului nr. 1705/2006 pentru aprobarea 

inventarului centralizat al bunurilor din domeniul public al statului 
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3. HOTĂRÂRE privind înscrierea unor imobile situate în orașul Lipova, judeţul Arad, în 

inventarul centralizat al bunurilor din domeniul public al statului, darea acestora în 

administrarea Ministerului Apărării Naţionale, modificarea valorii de inventar a imobilului 

2315 aflat în domeniul public al statului și în administrarea Ministerului Apărării 

Naționale şi a anexei nr. 4 la Hotărârea Guvernului nr. 1.705/2006 pentru aprobarea 

inventarului centralizat al bunurilor din domeniul public al statului 

4. HOTĂRÂRE privind actualizarea valorii de inventar a imobilului 2795 aflat în domeniul 

public al statului şi în administrarea Ministerului Apărării Naţionale, darea în folosința 

gratuită a Asociației Naţionale Cultul Eroilor „Regina Maria”, pe o perioadă de 20 de ani, 

a unor părţi din imobilele 768, 2344, 2795 și 2829, aflate în domeniul public al statului și 

în administrarea Ministerului Apărării Naţionale, şi modificarea anexei nr. 4 la Hotărârea 

Guvernului nr. 1705/2006 pentru aprobarea inventarului centralizat al bunurilor din 

domeniul public al statului 

5. HOTĂRÂRE pentru actualizarea anexei nr. 1 la Hotărârea Guvernului nr. 1705/2006 

pentru aprobarea inventarului centralizat al bunurilor din domeniul public al  statului și 

pentru trecerea unei construcții aflate în administrarea Ministerului Afacerilor  Interne – 

Inspectoratul de Jandarmi Județean Iași (UM 0908 Iași) din  domeniul public al statului în 

domeniul privat al acestuia, în vederea scoaterii din funcțiune, casării și demolării 

6. HOTĂRÂRE privind modificarea anexei nr. 16 la Hotărârea Guvernului nr.  1705/2006 

pentru aprobarea inventarului centralizat al bunurilor din domeniul public al statului, 

pentru bunurile aflate în administrarea Regiei Autonome Administrația Română a 

Serviciilor de Trafic Aerian ROMATSA R.A. 

7. HOTĂRÂRE pentru stabilirea salariului de bază minim brut pe țară garantat în plată 

8. HOTĂRÂRE privind acordarea unor ajutoare de urgență familiilor persoanelor 

decedate în urma incendiului de la Spitalul de Boli Infecțioase din Constanța 

9. HOTĂRÂRE pentru aprobarea Normelor metodologice de aplicare a prevederilor Legii 

nr. 226/2021 privind stabilirea măsurilor de protecție socială pentru consumatorul 

vulnerabil de energie 

10.HOTĂRÂRE pentru aprobarea Planului de acțiuni preventive privind măsurile de 

garantare a securității aprovizionării cu gaze naturale în România 
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11.HOTĂRÂRE pentru stabilirea sistemului de garanție-returnare pentru ambalaje 

primare nereutilizabile 

12.HOTĂRÂRE pentru modificarea şi completarea Hotărârii Guvernului nr. 1349/2002 

privind colectarea, transportul, distribuirea şi protecţia, pe teritoriul României, a 

corespondenței clasificate 

13.HOTĂRÂRE privind prelungirea perioadei prevăzută în anexa nr. 2 la Hotărârea 

Guvernului nr.144/2010 privind organizarea şi funcționarea Ministerului Sănătăţii 

14.HOTĂRÂRE privind transmiterea unei părți din imobilul 2297, aflat în domeniul public 

al statului, din administrarea Ministerului Apărării Naţionale în administrarea Ministerului 

Mediului, Apelor și Pădurilor prin Administrația Națională „Apele Române”/Administrația 

Bazinală de Apă Dobrogea-Litoral şi modificarea anexelor nr. 4 şi 12 la Hotărârea 

Guvernului nr. 1705/2006 pentru aprobarea inventarului centralizat al bunurilor din 

domeniul public al statului 

15.HOTĂRÂRE privind actualizarea valorii de inventar a imobilului 3006, aflat în 

domeniul public al statului şi în administrarea Ministerului Apărării Naţionale, 

transmiterea acestuia în domeniul public al municipiului Gala ți, judeţul Galați şi 

modificarea anexei nr. 4 la Hotărârea Guvernului nr. 1705/2006 pentru aprobarea 

inventarului centralizat al bunurilor din domeniul public al statului 

16.HOTĂRÂRE pentru modificarea și completarea Regulamentului de aplicare a 

Ordonanței de urgență a Guvernului nr.195/2002 privind circulația pe drumurile publice, 

aprobat prin Hotărârea Guvernului nr.1391/2006 

17.HOTĂRÂRE pentru aprobarea Planului Național Integrat în domeniul Energiei și 

Schimbărilor Climatice 2021-2030 

18.HOTĂRÂRE privind eliberarea doamnei Nicoleta-Marilena Voicu din funcția de 

subprefect al județului Teleorman 

19.HOTĂRÂRE privind numirea domnului Tăbărana Florin în funcția de subprefect al 

județului Teleorman 
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IV. MEMORANDUMURI 

1. MEMORANDUM cu tema: Aprobarea participării României în calitate de membru la 

Consorțiul pentru infrastructură de cercetare a aerosolilor, norilor și gazelor minore 

înființat ca un Consorțiu European pentru Infrastructură de Cercetare (Aerosol, Clouds 

and Trace Gases Research Infrastructure as a European Research Infrastructure 

Consortium ) - ACTRIS ERIC 

2. MEMORANDUM cu tema: Acordarea unor ajutoare de stat operatorilor economici 

care administrează aeroporturile care în anul 2019 au înregistrat un trafic de pasageri 

mai mare de 200.000 de pasageri și mai mic de 3 milioane pasageri, pentru depășirea 

dificultăților financiare cu care se confruntă, cauzate de criza generată de pandemia 

COVID-19, în baza art. 107 alin.(3) lit. b) din Tratatul privind Funcționarea Uniunii 

Europene și a Cadrului temporar pentru măsurile de ajutor de stat de sprijinire a 

economiei în contextul actualei pandemii de COVID-19, promovat de Comisia 

Europeană. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Ministrul Muncii va anunța abia la începutul anului viitor cu cât vor fi 

indexate pensiile 

Ministrul Muncii, Raluca Turcan, a declarat, luni seară, că există discuţii despre majorarea 

pensiilor, însă nu a dorit să ofere indicii despre procentul cu care acestea vor fi majorate, 

ea afirmând că la începutul anului viitor va anunţa cu cât vor fi indexate pensiile. 

"Avem discuţii cu privire la modul în care vor evolua pensiile anul viitor, însă ca ministru 

al Muncii am responsabilitatea ca orice majorare legată de pensii să fie anunţată atunci 

când es este deja decisă. Sistemul de pensii este mult prea afectat şi situaţia penionarilor 

în România, la nivelul celor aproximativ 5 milioane de pensionari este în mare parte 

dramatică. Dacă ne uităm la nivelul pensiei medii de 1500 de lei, în sistemul public de 

pensii, realitatea este dramatică", a declarat Raluca Turcan. 

Ministrul Muncii a mai adăugat că pensiile pot fi indexate cu rata inflaţiei şi parte din 

creşterea câştigului salarial mediu brut.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 5 octombrie 2021 13 

 

 

"Vom anunţa cu cât vom indexa pensiile la începutul anului viitor. Pentru anul viitor 

suntem în aplicarea legiei actuale, aşadar pensiile pot fi indexate cu rata inflaţiei şi parte 

din creşterea câştigului salarial mediu brut. Aceasta este formula de majorare a pensiilor, 

vom decide cu ce procent vom indexa pensiile", a declarat Turcan. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Salariul minim brut pe economie crește cu 11%, la 2.550 lei, de la 

începutul anului viitor 

Guvernul a adoptat lumi actul normativ prin care salariul minim brut va fi majorat cu 

11%, la 2.550 lei, la începutul anului viitor. 

Astfel, un angajat va primi un salariu net de 1.524 lei, ceea ce reprezintă o creștere netă 

de 138 lei față de 2021. 

„Salariul minim brut pe economie crește cu 11% de la începutul anului viitor. Guvernul a 

adoptat actul normativ prin care salariul minim brut va fi majorat la 2.550 lei”, a anunțat 

ministrul Muncii. 

„Aceasta majorare va fi de 10% în valoare netă. Majorarea reprezintă o majorare cu 250 

de lei față de nivelul actual, cu 130 la nivel net. Există la nivel de țară 1,2 mil. de oameni 

plătiți cu salariul minim. Această majorare va impacta 1.970 de mii de salariați. 

Modificarea Codului Muncii: definim munca subdeclarată. Munca la gri – fenomen 

îngrijorător în România. Aceste contracte care conțin și alt fel de părți, care dăunează 

tuturor părților implicate”, a adăugat Turcan. 

În prezent, salariul minim pe economie a fost stabilit, în ianuarie 2021, la 2.300 de lei 

brut, astfel că angajații primesc un salariu minim net de 1.386 lei. 

Președintele consiliului pentru IMM-uri, Florin Jianu, a declarat că o majorare a salariului 

minim brut cu 10,9% acoperă doar inflația și nu s-a făcut nimic pentru ca 

microîntreprinderile să fie protejate de scumpiri.  
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„Pentru mărirea salariului minim se ia decizia acum, dar pentru regândirea impozitării 

muncii, pentru programele care vin în sprijinul IMM-urilor, pentru toate celălalt măsuri 

care vin în sprijinul economiei, toate sunt cu „urmează””, a precizat el.  

Jianu a mai spus că salariul minim pe economie trebuie să fie parte a unui pachet de 

măsuri. „Ce spunem prin acest pachet: vino cu măsuri de recâștigare a competitivității 

unor anumite domenii sau schimbarea lor către alte domenii. Întreprinzătorii ne transmit 

că 40% din Programul Operațional Regional nu este cheltuit până acum. Avem PNRR pe 

care nimeni nu l știe cum arată”, a menționat președintele CNIPMMR. 

Radu Burnete, director executiv al Confederației Patronale Concordia, consideră că 

decizia majorării salariului minim este necesară, dar cu respectarea unei formule de 

calcul coerente si logice economic. „Concordia a propus o creștere salarială cu 8% anul 

acesta și un calendar de creșteri anuale, însă Guvernul a decis să mărească cu 10,9%, 

bazându-se pe o formulă cu care noi nu suntem de acord, pentru că ia in considerare de 

mai multe ori inflația și creșterea productivității. Măsura este necesară, dar ea trebuie să 

se bazeze pe o formulă corectă, care să poată fi reprodusă și în anii următori, pentru a 

crea o creștere sustenabilă și predictibilă”, afirmă Burnete. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

• Senatul a decis: Activitatea PFA va fi recunoscută ca vechime în 

muncă 

Plenul Senatului a adoptat, luni, un proiect privind recunoaşterea activităţii economice 

desfăşurate de către persoanele fizice autorizate (PFA) ca fiind vechime în muncă şi, 

după caz, vechime în specialitate. Proiectul a fost adoptat cu 82 de voturi "pentru", unul 

"împotrivă" şi 43 de abţineri. Propunerea legislativă merge la Camera Deputaţilor, for 

decizional în acest caz. 

Propunerea legislativă, iniţiată de parlamentari USR PLUS, are ca obiect de reglementare 

completarea OUG nr. 44/2008 privind desfăşurarea activităţilor economice de către 

persoanele fizice autorizate, întreprinderile individuale şi întreprinderile familiale cu un 

nou articol potrivit căruia activitatea prestată de PFA să fie considerată vechime 

în muncă şi, după caz, vechime în specialitate.  
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"Prin prezenta propunere legislativă se urmăreşte a se stabili accepţiunile expresiilor 

'vechime în muncă' şi 'vechime în specialitate', ambele având înţelesul de 'perioadă în 

care PFA a desfăşurat activitatea economică şi a achitat contribuţiile, taxele şi impozitele 

legale', nefiind luată în considerare perioada în care PFA nu a avut activitate generatoare 

de venit sau a avut activitatea suspendată", se arată în raportul întocmit de comisia de 

specialitate. 

Potrivit unui amendament admis, activităţile economice desfăşurate de persoana fizică 

autorizată constituie vechime în muncă şi, după caz, vechime în specialitate "dacă 

activitatea economică pe care o desfăşoară a produs venituri nete în anul supus 

recunoaşterii vechimii a căror valoare este cel puţin egală cu 12 salarii minime brute pe 

ţară şi este înregistrată la Oficiul Naţional al Registrului Comerţului cu un singur cod 

CAEN de activitate sau cu codul CAEN principal de activitate pentru care se doreşte 

recunoaşterea vechimii". 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Modificări la Codul Muncii. Amenzi de până la 10.000 de lei pentru 

angajatorii care întârzie plata salariului / Sancțiuni și pentru „bani în 

plic” 

Guvernul a adoptat luni o serie de modificări la Codul Muncii, pentru combaterea 

„muncii la gri” și pentru sancționarea angajaților care întârzie la plata salariului sau dau 

„bani în plic” 

În primul rând, Guvernul a anunțat că introduce măsuri pentru combaterea fenomenului 

cunoscut sub denumirea de „muncă la gri”, care constă nu doar în disimularea unui 

contract individual de muncă cu normă întreagă într-un contract de muncă cu timp 

parțial, ci și în acordarea în fapt de către angajator a unui salariu mai mare decât cel 

evidențiat în documentele financiar-contabile, așa numitul „salariu în plic”. 

Astfel, va fi reglementată contravenția  de acordare a unor drepturi salariale net mai 

mari decât cele constituite și evidențiate în statele de plată ale salariaților. 
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„Măsura majorării salariului brut este strâns legată de o altă măsură adoptată astăzi şi 

anume modificarea Codului Muncii, prin care definim munca subdeclarată şi introducem 

ca şi contravenţii folosirea muncii subdeclarate. În România există un fenomen 

îngrijorător cu privire la munca la gri, care, pe de o parte, disimulează contractele pe 

termen lung cu contracte pe termen scurt şi aceste contracte care conţin şi altfel plăţi, în 

plic cum s-ar spune, şi cum se foloseşte în momentul de faţă dăunează tuturor părţilor 

implicate în contractul de muncă – angajator, angajat şi de asemenea bugetul statului”, 

a spus Turcan. 

Va fi redefinită și sancționată munca nedeclarată prin primirea la muncă a unui salariat 

cu depășirea duratei timpului de muncă stabilită în cadrul contractelor individuale de 

muncă cu timp parţial 

„Aşadar am definit munca subdeclarată, sancţiunea aplicabilă pentru depistarea muncii 

subdeclarate este între 8.000 şi 10.000 de lei pentru fiecare salariat. În acelaşi timp am 

extins perioada de compensare a muncii suplimentare prin zilele libere plătite de la 60 la 

90 de zile pentru a evita blocarea desfăşurării raporturilor de muncă a agenţilor 

economici şi a flexibiliza raporturile de muncă”, a transmis şeful de la Muncă. 

Totodată, vor fi sancțiuni şi pentru depăşirea termenului stabilit în contract pentru plata 

salariului. 

„În cazul în care angajatorul depăşeşte cu mai mult de o lună termenul stabilit în 

contract pentru plata salariului, sancţiunea prevăzută este între 5.000 şi 10.000 de lei 

pentru fiecare persoană căreia nu i s-a plătit salariul şi de asemenea sancţionăm şi 

întârzierea la plata a salariului din partea angajatorilor”, a spus ministrul. 

Va fi reglementată, în cadrul lanţurilor de subcontractare, răspunderea contractantului 

căruia întreprinderea angajatoare îi este subcontractant direct, în solidar cu aceasta sau 

în locul său, pentru drepturile salariale nete restante datorate salariaților de către 

subcontractant. 

(Sursa: economedia.ro) 
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• Vilceanu: Proiectul privind implementarea sistemului naţional de 

factură electronică este unul strategic pentru România 

Guvernul a adoptat proiectul de ordonanţă privind implementarea, administrarea şi 

funcţionarea sistemului naţional de factură electronică, un proiect strategic pentru 

România, a declarat, luni seara, ministrul Finanţelor, Dan Vîlceanu. 

"Este un proiect la care ţinem foarte tare, este un proiect strategic pentru România. Este 

un proiect care urmăreşte trei mari direcţii: pe de o parte oferă un serviciu public pentru 

derularea contractelor de achiziţii publice, pe de altă parte, coerenţă în realizarea 

politicilor fiscal-bugetare. Ne va permite să controlăm şi să verificăm mult mai uşor 

modul în care se realizează execuţia bugetară la diverse instituţii şi companii şi pe de 

altă parte creşterea eficienţei şi eficacităţii în reducerea evaziunii fiscale şi de asemenea 

o consolidare a gradului de colectare a TVA", a spus Vilceanu, la finalul şedinţei de 

Guvern. 

El a precizat că prin intermediul acestei OUG se reglementează structura facturii 

electronice în strictă concordanţă cu standardul european pentru factura electronică şi, 

totodată, se creează specificaţiile tehnice de bază ale facturii electronice în România 

"Este pentru început funcţional numai în relaţia B2G (Business to government n.r.), adică 

companie - stat, dar reprezintă o bază pentru dezvoltări ulterioare către relaţia B2B 

(Business-to-business n.r.), adică de la companie la companie", a adăugat Vilceanu. 

Tot în această şedinţă de Guvern a fost modificată Ordonanţa 78/2000 privind 

omologarea, eliberarea cărţii de identitate a vehiculului şi certificarea autenticităţii 

vehiculelor rutiere, pentru a preveni fraudele cu TVA. 

"Ce înseamnă asta? Atunci când cineva aduce o maşină rulată în România, cel care 

achiziţionează maşina din străinătate este şi cel care o prezintă la RAR şi este necesar să 

facem acest lucru pentru a preveni eventuale fraude cu TVA, pentru că ştiţi foarte bine 

că cel care aduce un vehicul rulat beneficiază de această scutire pentru bunuri 

intracomunitare.  
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Din verificările pe care le-am făcut până acum, impactul bugetar ar fi fost in ultimii 5 ani 

de 1,4 miliarde de lei. Şi atunci prin această prevedere vom realiza o prevenţie pentru ca 

asemenea fenomene să nu se mai întâmple", a mai spus ministrul Finanţelor.  

(Sursa: Agerpres) 

 

• Dan Vîlceanu, ministrul Finanțelor, anunță că BNR ar putea crește 

dobânda-cheie, ceea ce ar antrena o creștere a dobânzilor la creditele 

în lei 

Fenomenul creşterii inflaţiei este unul pe care-l vedem în toată lumea, iar Banca Centrală 

are nişte instrumente de stopare a acestei majorări şi este posibil să vedem o creştere a 

dobânzii de referinţă, a declarat ministrul Finanţelor, Dan Vîlceanu, citat de Agerpres. 

Creșterea dobânzii de referință are ca efect imediat creșterea ratelor la creditele în lei. 

„Ne uităm şi noi atent la fenomenul ăsta (al creşterii inflaţiei – n. r.), este un fenomen pe 

care-l vedem în toată lumea, în general provocat de aceste creşteri la energie electrică şi 

gaze, dar BNR are nişte instrumente şi e posibil să vedem o creştere de dobândă. Dar 

sunt convins că, atunci când situaţia o cere, BNR va interveni şi va lua măsuri”, a spus 

Vîlceanu, întrebat despre măsurile ce ar putea fi luate pentru reducerea inflaţiei. 

El a precizat că autorităţile de resort sunt atente să nu aibă politici prociclice care să 

ducă la o creştere şi mai mare a inflaţiei, însă BNR va trebui să ia măsurile necesare 

pentru a domoli acest fenomen. 

„Noi ne uităm atent să nu avem politici prociclice care să genereze şi mai tare o presiune 

inflaţionistă, dar principalul beneficiar al problemei este BNR”, a afirmat şeful de la 

Finanţe. 

(Sursa: Agerpres) 
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• Guvernul a adoptat normele metodologice pentru punerea în 

practică a Legii consumatorului vulnerabil 

Guvernul a adoptat normele metodologice pentru punerea în practică a Legii 

consumatorului vulnerabil, fiind astfel definite atribuţiile tuturor părţilor implicate în 

implementare, a anunţat luni ministrul Muncii, Raluca Turcan. 

„O altă măsură pe care a adoptat-o Guvernul astăzi este cea referitoare la adoptarea 

normelor metodologice pentru punerea în practică a Legii consumatorului vulnerabil. În 

felul acesta am definit atribuţiile tuturor părţilor implicate în implementarea Legii 

consumatorului vulnerabil.  

Ţin să menţionez că Legea de protecţie a consumatorului vulnerabil se completează cu 

ordonanţa de compensare a facturilor pentru consumatorii casnici pe care am iniţiat-o 

împreună cu Ministerul Energiei”, a precizat Raluca Turcan, la finalul şedinţei de Guvern. 

Economedia a scris recent că unul dintre documentele publicate odată cu normele de 

aplicare a legii îl reprezintă cererea pentru solicitarea ajutorului de încălzire, care numără 

14 pagini, iar solicitanții trebuie să completeze date despre ocupanții unei locuințe, 

sursele de venit, dar și bunurile pe care le dețin în locuință. 

Descarcă de aici: Anexa_26 – Cerere ajutor consumator vulnerabil  

Ministrul Raluca Turcan a precizat că a fost majorat nivelul de venituri până la care au 

acces la Legea consumatorului vulnerabil persoanele aflate în risc de sărăcie energetică. 

„Până la 1.386 de lei pe persoană în cadrul unei familii sau 2.053 de lei pentru persoana 

singură pot să acceseze Legea consumatorului vulnerabil, ceea ce înseamnă, pe de o 

parte, subvenţionarea facturilor şi pe de altă parte un supliment la energia consumată, 

care de asemenea se scade din factură”, a mai spus ministrul Muncii. 

Consumatorii vulnerabili sunt încadrați în 4 categorii: din motive de venit, din motive de 

vârstă (pensionarii), din motive de sănătate (cei care au nevoie de aparate medicale 

electrice pentru a rămâne în viață sau pentru menținerea stării de sănătate, au probleme 

psihice, deficiențe locomotorii, de vedere sau de auz) și ca urmare a faptului că au 

gospodării aflate în zone izolate (situate în afara localităților și neconectate la rețelele de 

utilități, iar locatarii se încadrează și în categoria consumatorilor vulnerabili din 

motive de venit). 
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Consumatorii vulnerabili din motive de venit vor fi cei cu venit mediu net lunar de cel 

mult 1.386 lei/persoană în cazul familiilor și de 2.053 lei în cazul persoanelor singure. 

Astfel, actul normativ prevede acordarea de ajutoare consumatorilor vulnerabil pentru 

încălzirea locuinței cu energie termică furnizată în sistem centralizat, pentru încălzirea cu 

gaze naturale, cu energie electrică și pentru încălzirea cu combustibili solizi și/sau 

petrolieri, pe perioada sezonului rece, precum și acordarea unui supliment pentru 

energie pe tot parcursul anului. 

Legea stabilește limita maximă a veniturilor până la care o persoană sau familie poate 

beneficia de ajutoare pentru încălzire și supliment pentru energie, precum și cuantumul 

ajutoarelor, respectiv prin compensare procentuală aplicată unei valori de referință 

diferențiată în funcție de sistemul de încălzire. Compensarea procentuală este de 100% 

pentru beneficiarii cu cele mai mici venituri și de minimum 10% pentru cei ale căror 

venituri se află la limita maximă. 

Cuantumul ajutoarelor de încălzire se stabilește prin compensare procentuală aplicată 

unei valori de referință diferențiată în funcție de sistemul de încălzire. Compensarea 

procentuală este de 100% pentru beneficiarii cu cele mai mici venituri și de minimum 

10% pentru cei ale căror venituri se află la limita maximă. 

Ajutorul se va acorda astfel: 

Venit net mediu lunar pe membru de familie / Procent compensare 

0 – 200 lei – 100% 

200,1 – 320 lei – 90% 

320,1 – 440 lei – 80% 

440,1 – 560 lei – 70% 

560,1 – 680 lei – 60% 

680,1 – 920 lei – 50% 

920,1 – 1040 lei – 40% 

1040,1 – 1160 lei – 30% 
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1160,1 – 1280 lei – 20% 

1280,1 – 1386 lei –10% 

1280,1 – 2053 lei – 10% 

Valorile de referință la care se aplică compensarea procentuală sunt de cel puțin 250 

lei/lună pentru gaze naturale, 500 lei pentru energie electrică și 320 lei pentru 

combustibili solizi și petrolieri. Acestea vor fi actualizate prin hotărâre a Guvernului.  

Pentru energia termică, valoarea de referință se va stabili în limita consumului mediu 

definit de lege și în funcție de prețul local al gigacaloriei, care diferă de la localitate la 

localitate. În acest scop, harta României a fost împărțită în 3 zone de temperatură (rece, 

temperată și caldă), pentru fiecare zonă stabilindu-se un consum mediu lunar pentru 

lunile de iarnă pentru locuințe cu 1, 2, 3 și 4 sau mai multe camere. 

Cei cu venit mediu net lunar de cel mult 1.386 lei/persoană în cazul familiilor și de 2.053 

lei în cazul persoanelor singure vor beneficia și de un supliment lunar pentru energie 

calculat în funcție de sursele de furnizare a energiei utilizate, în cuantum de 30 lei pentru 

consumul de energie electrică, de 10 lei pentru consumul de gaze naturale sau energie 

termică și de 20 lei pentru consumul de combustibili solizi și petrolieri. Suplimentul 

pentru energie se va acorda pe tot parcusul anului și va fi plătit direct furnizorului, cu 

excepția celui pentru combustibil solid sau petrolier, care va fi plătit direct titularului. 

„Suplimentul pentru energie poate fi solicitat împreună cu ajutorul pentru încălzirea 

locuinței sau separat, atunci când sunt îndeplinite condițiile de acordare (…). Suplimentul 

pentru energie se acordă cumulat în funcție de sursele de furnizare a energiei utilizate. 

În situația în care singura sursă de energie utilizată este energia electrică, cuantumul 

suplimentului se majorează la 70 lei”, stipulează actul normativ. 

Consumatorul vulnerabil trebuie să se adreseze Primăriei, prin cererea atașată în acest 

articol, pentru a obține aceste facilități. 

(Sursa: economedia.ro) 
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• Proiect de lege inițiat de PSD adoptat de Senat: 5% TVA pentru 

lemnele de foc din 1 noiembrie 2021 

Senatul a adoptat luni, în unanimitate (128 de voturi „pentru”), propunerea legislativă a 

PSD de modificare a articolului 291 din Codul fiscal, prin care taxa pe valoarea adăugată 

(TVA) pentru lemnele de foc se reduce de la 19% la 5%. Pentru a deveni lege, 

propunerea mai trebuie să treacă și de Camera Deputaților, care este for decizional în 

acest caz.  

Senatorul PSD Radu Oprea, unul dintre iniţiatori, a afirmat că actul normativ vine în 

ajutorul populaţiei din mediul rural care foloseşte în proporţie de 85% combustibil 

lemnos pentru încălzirea pe timpul iernii. 

Un amendament adoptat în Comisia de buget a Senatului şi însuşit luni de plen prevede 

ca actul normativ să intre în vigoare de la 1 noiembrie 2021, nu la 1 iunie 2022, cum era 

prevăzut în forma iniţială a proiectului. 

„Intrarea în vigoare să fie 1 noiembrie anul acesta, pentru ca cei care se încălzesc cu 

lemne de foc să beneficieze de această scădere a preţului lemnelor de foc în această 

iarnă. Impactul bugetar este de 150 de milioane de lei, estimat atât de noi (iniţiatorii – 

n.r.), cât şi de Ministerul Finanţelor Publice. 

Acest proiect a fost gândit înainte ca această criză a preţului la energie să devină atât de 

acută, pentru a veni cu soluţii împotriva furtului de masă lemnoasă din pădure. (…) 

Condiţiile s-au schimbat de la iniţierea proiectului până la votarea sa, iar acum este 

necesar ca legea să se aplice de anul acesta”, a argumentat Radu Oprea. 

(Sursa: G4media.ro) 
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• Ordonanța de Urgență privind programul național de investiții 

„Anghel Saligny”, adoptată în Senat 

În calitate de primă Cameră legislativă sesizată, Senatul a adoptat, luni, fără 

amendamente, OUG 95/2021 pentru aprobarea Programului Naţional de Investiţii 

„Anghel Saligny” cu o valoare de 50 de miliarde de lei.  

Prin intermediul acestui program, în perioada 2021 – 2028, autorităţile administraţiei 

publice locale pot încheia contracte de finanţare multianuală pentru a realiza lucrări 

pentru alimentări cu apă, canalizare, drumuri de interes local, sisteme de distribuţie a 

gazelor naturale. 

Au fost înregistrate 88 de voturi „pentru”, 14 „împotrivă” şi 25 de abţineri, plenul 

însuşindu-şi raportul de admitere al Comisiilor de buget-finanţe şi de administraţie. 

Cele 16 amendamente depuse de USR PLUS la acest proiect au fost respinse. 

Beneficiarii programului sunt unităţile administrativ-teritoriale reprezentate de 

autorităţile administraţiei publice locale, precum şi unităţile administrativ-teritoriale 

pentru investiţiile realizate prin asociaţiile de dezvoltare intercomunitară. 

În cadrul programului se pot realiza construcţii noi sau lucrări de construire, reconstruire, 

consolidare, reparaţii, modernizare, modificare, extindere, reabilitare, schimbare de 

destinaţie, protejare, restaurare, conservare la construcţii existente. 

Obiectivele de investiţii care se realizează în cadrul programului trebuie să fie amplasate 

pe terenuri şi/sau construcţii, după caz, aflate în proprietatea publică sau privată a 

unităţilor administrativ-teritoriale sau în administrarea autorităţilor administraţiei publice 

locale. 

Categoriile de lucrări care vor putea fi finanţate prin Programul „Anghel Saligny” sunt: 

alimentări cu apă şi staţii de tratare a apei; sisteme de canalizare şi staţii de epurare a 

apelor uzate; drumuri publice încadrate ca drumuri judeţene, drumuri interes local şi 

variante ocolitoare ale localităţilor; poduri, podeţe, pasaje, puncte pietonale, inclusiv 

pentru biciclete şi trotinete electrice; sisteme de distribuţie a gazelor naturale şi 

racordare la sistemul de transport al gazelor naturale. 
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Pentru sistemele de canalizare şi staţiile de epurare a apelor uzate, beneficiarii trebuie să 

realizeze lucrările în maximum 2 ani de la data includerii în lista obiectivelor de investiţii 

propuse spre finanţare. 

Potrivit OUG, pentru sistemele de distribuţie a gazelor naturale contractele de finanţare 

se încheie după obţinerea autorizaţiei de construire. 

Implementarea, monitorizarea şi verificarea sistemelor de distribuţie a gazelor naturale 

se realizează de către Ministerul Dezvoltării, împreună cu Ministerul Energiei. 

Senatorul PSD Maricel Popa a precizat, în cadrul dezbaterilor din plenul Senatului, că 

Programul „Anghel Saligny” are votul favorabil al social-democraţilor, dar a atras atenţia 

că finanţarea nu trebuie acordată în funcţie de susţinerea politică a primarului localităţii. 

„Toate comunităţile au nevoie de investiţii. (…) Apa, canalizarea, gazele nu sunt lux, ci o 

necesitate în comunităţile rurale”, a spus Maricel Popa.  

Vicepreşedintele Senatului Nicolae Neagu (PNL) a anunţat susţinerea proiectului, 

subliniind că „toate comunităţile rurale îl aşteaptă”. „Nu contează ce primar conduce 

acum vremelnic o anumită comunitate”, a spus Neagu. 

Tot în favoarea proiectului s-a pronunţat din partea UDMR senatorul Csaszar Karoly. 

Preşedintele Comisiei de buget-finanţe, Claudiu Mureşan (USR), a menţionat că 

Programul „Anghel Saligny” a trecut „rapid” prin comisiile de specialitate ale Senatului, 

iar în actuala formă „nu este altceva decât PNDL”, motiv pentru care partidul său este 

împotriva acestui act normativ „incorect”. 

„Ca PNDL 3 să devină ‘Anghel Saligny’ este de corectitudine, responsabilitate, de 

mecanisme de urmărire a proiectelor şi a banilor, de criterii de urmărire a priorităţilor şi 

de o metodă de verificare a eficienţei. Altfel, puteţi să-l numiţi Simona Halep, puteţi să-i 

spuneţi Gheorghe Hagi sau să-i spuneţi Mihai Eminescu. Dacă măcăne ca un PNDL, dacă 

merge şi zboară ca un PNDL, stimaţi colegi, chiar este un PNDL. Vedem cu toţi că PNDL 

Udrea s-a transformat în PNDL Dragnea, iar acum avem un PNDL Cîţu. (…) Singurul 

criteriu de alocare a banilor din acest program este pixul domnului ministru” , a susţinut 

Mureşan, exprimându-şi nemulţumirea că amendamentele USR au fost respinse. 
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Liderul grupului PSD, Lucian Romaşcanu, a replicat că la PNDL 2, cel puţin, rata de 

programe cu probleme a fost de doar 0,04%. 

„Dacă zboară ca cineva care nu a văzut cinci primari la un loc în viaţa lui, dacă mănâncă 

ca un om care nu a văzut niciodată cinci primari la un loc în viaţa lui, atunci e USR. (…) 

Sigur că trebuie să existe criterii, ele sunt şi vor fi. (…) Nu cred că acest PNDL înseamnă 

bani pe care îi ia cineva şi face ce vrea cu ei. Există organe şi organisme care se ocupă şi 

de această chestiune. Mergeţi cu colegi ai dumneavoastră în localităţi rurale din 

România şi o să vedeţi ce a însemnat PNDL în acele localităţi. Nu criticaţi la grămadă. 

PNDL că e 1, 2 sau 3 înseamnă foarte mult pentru comunităţile locale. Înseamnă foarte 

mult pentru acei oameni şi aşteaptă lucruri complete şi primesc foarte mult legat de 

digitalizare, cum avem în acest PNDL, astfel încât o să meargă la toaleta din curte cu 

senzori de identificare facială”, a spus Romaşcanu. 

Liderul grupului senatorial AUR, Claudiu Târziu, a solicitat, fără succes, retrimiterea la 

comisii a ordonanţei „pentru îmbunătăţirea acesteia”.  

„Programul este foarte necesar. România aştepată o susţinere financiară pentru 

proiectele de care au nevoie, dar s-au comis câteva abuzuri grave. Banii au fost dirijaţi 

politic către primari ai partidelor de la putere. Nu s-au prioritizat programele. (…) 

Amendamentele care ar fi putut îmbunătăţi OUG au căzut. Nu avem cum să susţinem 

necondiţionat aprobarea programului ‘Anghel Saligny’. Ne vom abţine”, a spus Târziu, în 

plenul Senatului. 

Proiectul de lege privind aprobarea OUG 95/2021 pentru aprobarea Programului 

Naţional de Investiţii „Anghel Saligny” va fi dezbătut de Camera Deputaţilor, for 

decizional în acest caz, relateaza Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 
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• România a avut în Trimestrul II al treilea cel mai mare deficit de cont 

curent (diferența dintre intrările și ieșirile de valută) din UE, de -4,6 

miliarde de euro. Germania, excedent de +57 de miliarde de euro. 

În al doilea trimestru al anului, țările membre UE au înregistrat un excedent comercial de 

108,8 miliarde de euro, adică 3,1% din PIB-ul Uniunii. Spre comparație, în primele trei 

luni ale anului Uniunea înregistra un surplus de 123 miliarde de euro, adică 3,7% din PIB.  

Statele membre cu cel mai mare deficit de cont curent în perioada aprilie – iunie 2021 

au fost Franţa (-6 miliarde de euro), Grecia (-4,7 miliarde) şi România (-4,6 miliarde). 

Țările cu cele mai mari excedente au fost Germania (+56,7 miliarde), Olanda (+23,6 

miliarde) și Italia (+16,3 miliarde).  

De altfel, România a avut și în primul trimestru deficit de trei miliarde de euro, al doilea 

cel mai mare din UE, după cel al Franței. 

În relația cu Marea Britanie, UE a înregistrat un surplus de 53,6 miliarde de euro, iar din 

schimburile cu SUA a rezultat un excedent de 53,6 miliarde, în timp ce deficite a 

înregistrat în urma schimburilor cu China (-20,9 miliarde de euro), Rusia (-7,1 miliarde). 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Dobânzile încep săptămâna în creștere, iar indicele ROBOR la 3 luni 

trece de 1,80% pentru prima dată de la începutul anului. 

Indicele ROBOR a ajuns astăzi la 1,81%. A mai fost cotat la 1,80% la începutul anului, pe 

7 ianuarie. ROBOR era vineri la 1,79%, iar în urmă cu o săptămână 1,67%. 

Astfel, indicele își continuă creșterea din ultimele zile, în condițiile în care pentru mai 

multe săptămâni, s-a menținut în jurul valorii de 1,60.% 

ROBOR la șase luni a fost cotat la 1,87%. 
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ROBOR (Romanian Interbank Offer Rate) reprezintă rata medie a dobânzii pentru 

creditele in RON acordate pe piața interbancară și este stabilită de către B.N.R. Acesta a 

fost înlocuit cu IRCC, începând cu 2 mai 2019. IRCC este indicele de referință pentru 

creditele în RON acordate persoanelor fizice, cu dobândă variabilă. Valoarea IRCC, 

aferentă perioadei iulie-septembrie 2021 este 1,25%, în scădere față de trimestrul 

anterior, când era 1,67%. 

ROBOR-ul se calculează zilnic ca medie aritmetică a cotațiilor de rată de dobândă pentru 

RON, utilizate de zece bănci mari din România, fiind rata de dobânda la care o bancă 

împrumută lichiditate altor bănci. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Vîlceanu, despre Metrorex: Încercăm să găsim soluţii, dar vă garantez 

că nu se va ajunge să nu fie plătite salariile / Nu trebuiau mărite cu 

18% în pandemie 

Ministrul interimar al Transporturilor, Dan Vîlceanu a afirmat, luni seară, că se vor găsi 

soluţii pentru plata salariilor la Metrorex, chiar dacă acestea au fost majorate, în plină 

pandemie, cu 18%. Ministrul afirmă, însă, că legea nu permite majorarea salariilor dacă 

se înregistrează pierderi, cu toate acestea Metrorex a făcut acest lcuru ”de neconceput”, 

potrivit News. 

”Am alocat 118 milioane la metrou la rectificarea bugetară. A fost un blocaj, pentru că 

eu când am venit la Ministerul Transporturilor nu aveam buget la Metrorex, nici măcar 

nu era în dezbatere publică (...) Am încercat o rectificare bugetară, CA s-a opus măsurilor 

pe care conducerea le-a propus. Au fost revocaţi”, a declarat, luni seară, Dan Vîlceanu. 

Potrivit acestuia, ”întotdeauna vor fi bani pentru fondul de salarii”. 

”Problema este alta la Metorex. Anul trecut şi-au majorat salariile cu 18%, în plină 

pandemie, ceea ce nu a fost un lcuru corect. Pe de altă parte, există o lege ca nu-ţi 

permite să creşti salariile când ai pierderi.  
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Aceste lucruri trebuie luate în considerare şi trebuie găsită o soluţie. E uşor să te uiţi la 

Guvern şi la Minister şi să ceri soluţii. Când ai majorat salariile în plină pandemie, ştiind 

că ai pierderi...a fost un lucru de neconceput şi totuşi l-au făcut”, a mai afirmat ministrul. 

Acesta a precizat că se caută soluţii: ”Încercăm să găsim soluţii, dar vă garantez că nu se 

va ajunge să nu fie plătite salariile”. 

Secretarul de stat în Ministerul Transporturilor Ionel Scrioşteanu a declarat, sâmbătă, 

întrebat despre lipsa banilor pentru salarii la Metrorex şi despre scăderea acestora cu 20 

la sută începând cu luna octombrie, că există o analiză care se face la Metrorex şi că 

soluţiile vor fi comunicate săptămâna viitoare. 

"Suntem într-o analiză a situaţiei financiare la Metrorex, împreună cu ministrul interimar 

şi totodată ministrul Finanţelor, Dan Vîlceanu, şi săptămâna viitoare, pe măsură ce vom 

avea rezultatele acestei analize, vom comunica soluţiile pentru rezolvarea situaţiei 

financiare, într-adevăr foarte grea, de la Metrorex”, a declarat secretarul de stat din 

Ministerul Transporturilor Ionel Scrioşteanu, sâmbătă, la finalul şedinţei de Guvern. 

Întrebat de ce s-a ajuns în această situaţie privind lipsa banilor pentru salarii, Scrioşteanu 

a afirmat că pe de o parte este vorba despre bugetul construit la începutul acestui an, 

dar problema este legată şi de scăderea numărului de pasageri din acest an, pe fondul 

pandemiei. 

(Sursa: news.ro) 

 

• Ministerul Mediului: Producătorii vor asigura pentru consumatori 

puncte de returnare a ambalajelor, contra garanţiei de 0,5 lei 

Guvernul a adoptat în şedinţa de luni hotărârea privind stabilirea sistemului de garanţie 

returnare (SGR) pe ambalajele primare nereutilizabile, a anunţat ministrului Mediului, 

Tanczos Barna, conform Agerpres. 
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El a precizat, în cadrul unei conferinţe de presă susţinute la Palatul Victoria, că în primul 

an de implementare a sistemului este vizată o rată de recuperare a ambalajelor de 65% 

la sticlă, plastic şi metal, urmând ca în anul al treilea de implementare, să se ajungă la 

85-95%. Potrivit hotărârii de guvern, producătorii de bere, băuturi alcoolice, ape 

minerale sau sucuri vor avea obligaţia să se înregistreze în sistemul SGR. 

Garanţia va fi de 50 de bani pentru toate ambalajele de plastic, sticlă sau metal, 

indiferent de volumul recipientului. Ambalajul va putea fi returnat la orice punct de 

colectare, indiferent de unitatea comercială de la care a fost achiziţionat. 

„Este o obligaţie în primul rând a producătorilor, care prin acest sistem îndeplinesc 

responsabilitatea pentru preluarea, transportul şi reciclarea ambalajelor în condiţiile 

prezentei hotărâri de guvern. (…) Data de pornire a acestui sistem este în continuare cea 

pe care mi-am asumat-o în timpul verii, cu ocazia dezbaterilor dintre ministere: 1 

octombrie 2022. Este un termen ambiţios. Sper să reuşească producătorii, comercianţii şi 

statul român să se încadreze în acest termen. Obligaţiile comercianţilor sunt legate în 

primul rând de realizarea acelor puncte de preluare. Trebuie să organizeze punctele de 

returnare în condiţiile hotărârii de guvern, în mod automat sau manual. Trebuie să se 

înregistreze în sistemul SGR şi să asigure pentru consumatori posibilitatea predării 

ambalajelor contra acelei garanţii de 0,5 lei”, a precizat ministrul. 

Conform actului normativ, comercianţii vor trebui să asigure un punct de returnare a 

ambalajelor. În special în mediul rural, în zonele cu unităţi de vânzare mici (cu suprafaţă 

mai mică de 200 de metri pătraţi), aceste puncte de returnare vor putea fi realizate 

împreună cu autorităţile locale. 

Rambursarea garanţiei se va face în numerar, plată pe card sau prin vouchere care vor 

putea fi valorificate în unităţile comerciale. Producătorii vor plăti un tarif de administrare, 

iar contra sumei respective, SGR va asigura recuperarea din piaţă a ambalajelor.  

„Începând cu 1 octombrie (2022), devine obligatoriu – toate produsele din aceste 

categorii trebuie să fie vândute în ambalaje care au inscripţionate această marcă unică, a 

SGR, şi care vor fi identificate prin cod de bare”, a subliniat Tanczos Barna. 

Administratorul sistemului va fi o societate pe acţiuni. 
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„Acţionarii acestei societăţi vor fi asociaţiile producătorilor, asociaţiile comercianţilor. Am 

propus de asemenea ca statul să facă parte din structura acţionariatului, cu un procent 

de 20%. În ultimele luni am asistat la discuţii interminabile între producători şi 

comercianţi în ceea ce priveşte înfiinţarea acestei societăţi, procentele din cadrul 

societăţii care să fie deţinute de cele două entităţi, producători şi comercianţi. Am decis 

ca statul să fie un fel de mediator în cadrul acestei companii, astfel încât succesul să fie 

garantat”, a spus el. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Guvernul a aprobat introducerea numerelor verzi de înmatriculare 

pentru mijloacele de transport nepoluante 

Ministrul Mediului, Tanczos Barna, a anunțat că s-a aprobat, printr-o Hotărâre de 

Guvern, introducerea numerelor verzi de înmatriculare pentru mijloacele de transport 

nepoluante. 

„Un alt element important, din punctul nostru de vedere, al Ministerului Mediului, este 

acea hotărâre de guvern prin care, împreună cu Ministerul de Interne, am modificat 

legislaţia privind înmatricularea mijloacelor de transport, autoturismelor şi introducem 

numerele verzi pentru mijloacele de transport nepoluante. Este o măsură în sprijinul 

celor care fac un efort în plus pentru a proteja mediul, în special, în marile oraşe unde 

poluarea aerului a generat deja infringement împotriva României. Aceste numere verzi 

vor funcţiona ca un fel de paşaport verde pentru aceste mijloace de transport şi vor 

putea sta la baza asigurării unor facilităţi în marile oraşe în ceea ce priveşte parcarea, 

accesul în anumite zone sau impozitarea”, a declarat Tanczos Barna într-o conferinţă de 

presă la Palatul Victoria. 

(Sursa: G4media.ro)  
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• Ordine de ministru: Permanența, asigurată în ture de 12 ore la 

unitățile cu deficit de personal. Rezidenții de medicină de urgență, 

preluați la UPU 

Şeful Departamentului pentru Situaţii de Urgenţă, Raed Arafat, a anunţat luni seară 

adoptarea a două ordine de ministru care prevăd completarea personalului de la 

unităţile de primiri urgenţe cu rezidenţi, precum şi introducerea turelor de 12 ore la 

unităţile spitaliceşti cu deficit de personal. 

"Toţi rezidenţii de medicină de urgenţă urmează să fie preluaţi la stagiul de bază, adică 

la unităţile de primiri urgenţe. Sunt mulţi rezidenţi în stagii, în diferite secţii. Urmează să 

fie preluaţi la unităţile de primiri urgenţe pentru completarea personalului. Iar la nivelul 

Ministerului Sănătăţii se discută la acest moment şi pentru rezidenţii de ATI, pentru 

anumite măsuri care urmează să fie aplicate, ca să putem să mobilizăm un număr mai 

mare de rezidenţi", a arătat secretarul de stat, la Palatul Victoria. 

Al doilea ordin, valabil pentru o perioadă de 30 de zile, prevede suspendarea internărilor 

şi intervenţiilor chirurgicale, precum şi a altor tratamente şi investigaţii medicale care nu 

reprezintă urgenţe şi care pot fi reprogramate. 

Ordinul, adoptat în contextul creşterii cazurilor de SARS-CoV-2, prevede şi introducerea 

turelor de 12 ore pentru unităţile spitaliceşti cu deficit de personal. 

Arafat a menţionat că managerii vor organiza programul şi că este o "soluţie temporară 

bună" pentru a eficientiza preluarea pacienţilor în unităţile de primiri urgenţe. 

"Pentru unităţile spitaliceşti la care permanenţa nu se poate asigura doar prin 

intermediul liniilor de gardă, managerii implementează măsura asigurării permanenţei 

prin ture de 12 ore, pentru întregul personal deficitar, astfel încât personalul respectiv să 

nu se mai prezinte zilnic la unitate, ci doar în turele în care este programat. Acum, în 

mare parte, unităţile funcţionează aşa: ai patru medici, vin toţi dimineaţa, stau până pe la 

ora unsprezece-unu, după care rămâne un singur medic de gardă, până a doua zi. 

Presiunea este foarte mare pe un medic, începând cu ora 1,00 până a doua zi, iar medicii 

ceilalţi trei au plecat acasă şi vin a doua zi din nou toţi medicii şi din nou se reia 

treaba asta.  
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Acolo unde este deficit, se lucrează în ture, ceea ce înseamnă că vine un medic 12 ore - 

asta este recomandarea, de 12 ore, pentru că este foarte greu să stai 24 de ore - stă 12 

ore, pleacă, se odihneşte 24 de ore. Mai vine 12 ore, mai face o pauză şi aşa mai 

departe", a precizat şeful DSU. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Ministrul interimar al Sănătății anunță demersuri pentru 

operaționalizarea în această săptămână a platformei de la Pipera, cu 

300 de paturi cu oxigen 

Ministrul interimar al Sănătăţii, Cseke Attila, a declarat luni că se fac demersuri în 

vederea operaţionalizării platformei de la Pipera, care va asigura 300 de paturi cu oxigen 

pentru bolnavii COVID. 

"Împreună cu Departamentul pentru Situaţii de Urgenţă şi Primăria Municipiului 

Bucureşti se lucrează la operaţionalizarea platformei de la Pipera, care ne va da şansa a 

încă 300 de paturi cu oxigen. Şi acest lucru în această săptămână se va întâmpla", a 

afirmat Cseke Attila într-o conferinţă de presă susţinută la Palatul Victoria. 

Pe de altă parte, ministrul s-a arătat nemulţumit de faptul că Spitalele Sfântul Ioan şi 

Malaxa, deşi au în total peste 800 de paturi, au cerut doar avizarea a aproximativ 300 de 

paturi. El a subliniat că aceste două unităţi au fost transformate complet în spitale 

dedicate pacienţilor COVID şi a menţionat că a trimis inspectorii Direcţiei de Sănătate 

Publică Bucureşti la faţa locului, pentru a discuta despre creşterea numărului de paturi. 

"Am avut o discuţie cu doi manageri de spitale şi vă spun extrem de deschis şi direct: mi 

se pare nepermis să ai un număr de paturi pe o autorizaţie sanitară de funcţionare non-

COVD de 631 de paturi şi să ceri avizare pentru tratament COVID pe 224, în condiţiile în 

care spitalul se transformă complet în COVID. Drept urmare, inspectorii Direcţiei de 

Sănătate Publică Bucureşti au fost la faţa locului - după această conferinţă de presă am 

rezultatul, sper - şi vom creşte numărul de paturi. Este vorba de Spitalul Sf. Ioan.  
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De asemenea, pentru Spitalul Malaxa am discutat cu directorul structurii care 

administrează din partea PMB acest spital şi am cerut creşterea numărului de paturi, 

pentru că şi acolo sunt avizate 91 de paturi pentru COVID, în timp ce structura, în mod 

normal, este de peste 200. Sunt două spitale care s-au transformat complet în spitale 

COVID, deci altceva nu avem acolo. Este ilogic să nu putem să folosim aceste paturi", a 

subliniat el. 

Cseke Attila a mai declarat că Ministerul Sănătăţii şi Departamentul pentru Situaţii de 

Urgenţă lucrează la creşterea numărului de paturi ATI pentru bolnavii COVID. În acest 

sens, a precizat că până în prezent au fost asigurate aproape 1.500 de paturi ATI COVID, 

dar că luni, la ora 11,00, erau doar trei paturi libere în întreaga ţară. 

Pe 14 ianuarie, primarul general al Capitalei, Nicuşor Dan, anunţa că spitalul modular de 

la Pipera va fi închis, ca urmare a faptului că a scăzut numărul persoanelor bolnave de 

COVID-19 care au nevoie de îngrijiri. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Guvernul a aprobat eliberarea în regim ambulatoriu a 

medicamentului Favipiravir pentru bolnavii COVID cu forme ușoare 

Guvernul a aprobat prin ordonanţă de urgenţă posibilitatea eliberării în regim 

ambulatoriu a medicamentului Favipiravir pentru bolnavii COVID cu forme uşoare, a 

anunţat ministrul interimar al Sănătăţii, Cseke Attila. 

"Este vorba despre o ordonanţă de urgenţă a guvernului prin care s-a completat Legea 

136/2020 privind instituirea unor măsuri în domeniul sănătăţii publice în situaţii de risc 

epidemiologic şi biologic. Practic, este vorba despre faptul că, în protocolul de tratament 

al bolilor infecto-contagioase, poate fi eliberat în regim ambulatoriu de farmacia cu 

circuit închis din spitale, la recomandarea medicului specialist din cadrul spitalului, 

vorbim aici în principal despre posibilitatea eliberării medicamentului Favipiravir pentru 

bolnavii COVID cu forme uşoare", a declarat Cseke Attila la finalul şedinţei de guvern, 

citat de Agerpres. 

El a explicat că medicamentul menţionat are autorizaţie temporară, din India, şi 

nu este pe lista de compensate în România.  
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"Drept urmare, nu poate fi acordat pe gratis în sistemul farmaciilor. De asemenea, acest 

medicament este introdus în România pe o autorizaţie de nevoi speciale, deci nu are 

autorizaţie de punere pe piaţă solicitată de către producător", a precizat Cseke Attila. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Raed Arafat: Internările și intervențiile chirurgicale, suspendate 

pentru 30 de zile. Măsura nu se aplică în cazul urgențelor și al femeilor 

însărcinate 

Şeful Departamentului pentru Situaţii de Urgenţă, Raed Arafat, a anunţat că va fi emis un 

ordin conform căruia, pentru o perioadă de 30 de zile, vor fi suspendate internările şi 

intervenţiile chirurgicale, precum şi alte tratamente şi investigaţii medicale care nu 

reprezintă urgenţe şi care pot fi reprogramate. 

Raed Arafat a arătat luni seară, la Palatul Victoria, că, din cauza infecţiilor cu SARS-CoV-

2, în acest moment există o presiune asupra sectorului de urgenţă şi a celui sanitar. În 

acest sens, a atras atenţia asupra faptului că în decurs de o săptămână numărul 

infecţiilor s-a dublat şi că nu se poate constata deocamdată "o tendinţă de plafonare 

sau de scădere". 

"După discuţiile cu colegii de la Ministerul Sănătăţii, analizele făcute la Centrul Naţional 

de Comandă şi Coordonare a Intervenţiei, discuţii cu mai mulţi manageri de spitale, 

suntem nevoiţi să emitem un ordin, pe 30 de zile, care prevede că începând cu data 

emiterii acestuia, managerii unităţilor sanitare publice cu paturi dispun măsuri pentru 

suspendarea internărilor, pentru intervenţii chirurgicale şi pentru alte tratamente şi 

investigaţii medicale care nu reprezintă urgenţă şi care pot fi reprogramate. Vor face 

acest lucru managerii unităţilor sanitare publice", a spus el, citat de Agerpres. 

Arafat a subliniat însă că aceste prevederi nu se aplică în cazul urgenţelor, al femeilor 

însărcinate care necesită controale obligatorii, al pacienţilor cu afecţiuni oncologice 

cronice sau care necesită proceduri de dializă, care trebuie să se prezinte periodic pentru 

monitorizare, investigaţii sau tratament. Astfel de proceduri medicale se vor realiza în 

continuare în unităţile medicale publice.  
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Măsurile sunt aplicabile pe baza analizei medicului curant de specialitate.  

Arafat a menţionat că medicul respectiv va argumenta în foaia de observaţie care este 

motivaţia medicală ce impune necesitatea internării pacienţilor. 

"Adică, fiecare caz este analizat de medicul care tratează cazul respectiv şi decide dacă 

poate fi reprogramat, poate fi amânat sau dacă trebuie neapărat să fie tratat în această 

perioadă în unitatea respectivă", a precizat el. 

Totodată, managerii unităţilor publice cu paturi vor distribui personalul care devine 

disponibil către structurile care tratează pacienţii COVID. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

• UPDATE Elevii vor putea fi testați la școală, în a opta zi de la intrarea 

în online. Ce instrucțiune a transmis ministrul Educației și ce reclamau 

părinții, după intrarea în vigoare a noului ordin comun 

Elevii vor putea fi testați la școală în a opta zi de la trecerea clasei în online ca urmare a 

apariției unui caz pozitiv de COVID în clasă, fie în cabinetele medicale din școală fie cu 

sprijinul DSP, a anunțat luni ministrul Educației, Sorin Cîmpeanu, care a dat luni 

inspectoratelor școlare județene o instrucțiune în acest sens. Instrucțiunea a fost trimisă 

după ce părinții au reclamat că li s-a transmis de la școală că, în baza noului ordin 

comun, în școală se vor mai face teste doar celor cu simptome. 

DOCUMENT Noile reguli pentru școli. Ce prevede noul ordin comun: Întreaga școală 

trece în online când jumătate dintre clase au activitatea suspendată 

Cîmpeanu: Este nevoie de 70 milioane de teste cu salivă pentru elevi și angajați din 

învățământ până la finalul semestrului I / Când vor ajunge acestea în școli și grădinițe 
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UPDATE Textul instrucțiunii transmise de Sorin Cîmpeanu: 

INSTRUCȚIUNE 

pentru punerea în aplicare a Ordinului nr. 5338/1082/2021 pentru aprobarea măsurilor 

de organizare a activităţii în cadrul unităţilor/instituţiilor de învăţământ în condiţii de 

siguranţă epidemiologică pentru prevenirea îmbolnăvirilor cu virusul SARS-CoV-2 

Văzând Referatul de aprobare nr. 242/SI/04.10.2021 al Ministerului Educaţiei, 

Având în vedere prevederile: 

- art. 2 din Ordonanţa de urgenţă a Guvernului nr. 141/2020 privind instituirea unor 

măsuri pentru buna funcţionare a sistemului de învăţământ şi pentru modificarea şi 

completarea Legii educaţiei naţionale nr. 1/2011, aprobată cu modificări prin Legea nr. 

87/2011, cu modificările ulterioare; 

- art. 6 din Ordinului nr. 5338/1082/2021 pentru aprobarea măsurilor de organizare a 

activităţii în cadrul unităţilor/instituţiilor de învăţământ în condiţii de siguranţă 

epidemiologică pentru prevenirea îmbolnăvirilor cu virusul SARS-CoV-2; 

în temeiul prevederilor art. 13 alin. (3) din Hotărârea Guvernului nr. 369/2021 privind 

organizarea şi funcţionarea Ministerului Educaţiei, 

emite prezenta instrucțiune: 

ART.1 (1) Pentru punerea în aplicare a prevederilor art. 6 din Ordinul nr. 

5338/1082/2021, în cazul în care în unitatea de învățământ există cabinet medical școlar, 

în vederea reluării cursurilor cu prezență fizică, elevii care vor să se testeze începând cu a 

8-a zi de la data confirmării cazului pozitiv, solicită acest lucru personalului medical din 

cabinetul școlar. 

(2) În cazul în care în unitatea de învățământ nu există cabinet medical școlar, elevii se 

vor adresa direcțiilor de sănătate publică județene/a municipiului București. 
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ART.2 (1) În vederea aplicării dispozițiilor art.6 alin. (1) din Ord. nr. 5338/1082/2021, 

suspendarea cursurile la nivelul unei grupe de învăţământ antepreşcolar/preşcolar sau 

clase de învăţământ primar, gimnazial, liceal, profesional şi postliceal nu necesită avizul 

CJSU/CMBSU, suspendarea făcându-se direct, prin decizia consiliului de administrație al 

unității de învățământ preuniversitar/conexe, cu avizul inspectoratului școlar județean/al 

municipiului București. 

(2) Decizia CJSU/CMBSU este necesară doar în cazul suspendării cursurilor cu prezență 

fizică la nivelul întregii unități de învățământ. 

ART.3 Inspectoratele Școlare Județene/al municipiului București, precum și unitățile de 

învățământ/conexe vor duce la îndeplinire prevederile prezentei instrucțiuni. 

Posibilitatea testării cu teste antigen rapide exista în ordinul comun Ministerul Sănătății-

Ministerul Educației și înainte de modificări, din data de 13 septembrie. 

„În toată această perioadă se fac teste în școli, Ministerul Sănătății a suplimentat cu 

280.000 de teste antigen aflate la dispoziția școlilor, care se adaugă celor minimum 

5.000 de teste care se găsesc în fiecare judet. Aceste teste vor putea fi utilizate nu numai 

în cazul apariției unor persoane cu simptome, ci vor putea fi testate - tocmai ce am 

trimis o instrucțiune către toate inspectoratele școlare județene - și pentru testarea 

acelor elevi care vor să revină în a opta zi la școală în baza prezentării unui test antigen 

negativ. 

Acolo unde există cabinete medicale școlare, există și teste. Am transmis școlilor să facă 

această testare acelor elevi care vor să revină în ziua a opta de școală. Acolo unde nu 

există cabinete medicale, am solicitat să se adreseze DSP”, a declarat ministrul Sorin 

Cîmpeanu. 

Întrebat dacă părinții trebuie să facă testul pe cont propriu, acesta a răspuns: 

„Nu îl fac pe cont propriu (testul antigen - n.r.), fie și tocmai pentru faptul că am 

transmis o instrucțiune și am solicitat cu autoritatea ministrului, acolo unde există 

cabinete medicale să testeze la cerere acei elevi care vor să revină la școală. Acolo unde 

nu există cabinete, am solicitat să se adreseze către direcțiile de sănătate publică. Asta 

nu înseamnă că interziceam unui părinte dorința de a testa copilul”, a adăugat ministrul, 

răspunzând unei întrebări.  
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Cîmpeanu a declarat și că nu s-a raportat nicio solicitare în toată țara în primele trei 

săptămâni de școală. 

„Aș vrea să vă fac o precizare importantă - această posibilitate de revenire în a opta zi la 

școală în baza unui test antigen negativ a existat din data de 13 septembrie. Vreme de 3 

săptămâni, în toată România nu am înregistrat nicio situație în care să se solicite să se 

facă aceste teste. Nici măcar una”, a adăugat el. 

Pe de altă parte, mai mulți părinți au povestit pe grupuri de Facebook că, înainte de noul 

ordin, în școala copiilor lor s-au făcut testări la cabinete sau prin intermediul DSP. 

Întrebat despre acest lucru, Cîmpeanu a precizat pentru HotNews.ro că secretarul de stat 

pentru învățământ preuniversitar nu a înregistrat nicio astfel de raportare de la 

Inspectoratele școlare județene. 

Ce reclamau părinții 

Pe grupurile de pe Facebook, părinții s-au plâns de faptul că noul ordin comun a fost 

interpretat așa încât școlile au transmis că nu se mai ocupă de testare din ziua a opta. 

Teste antigen sunt necesare pentru că, în baza rezultatelor negative, elevii se pot 

întoarce în clasă în ziua a opta de la confirmarea unui caz și trecerea în online, și nu 

trebuie să mai aștepte până în ziua a 14-a. 

„Nouă ni s-a transmis de la școală că, potrivit noului ordin, dacă vrem să ne întoarcem la 

școală în ziua a 8-a trebuie să ne facem test rapid/PCR pe banii noștri. În școală vor fi 

testați doar copiii cu simptome. Decizia se aplică de luni, 4 octombrie. Până acum s-au 

testat și la noi. Așa a fost interpretat ordinul peste tot?” se întreabă un părinte. 

Altcineva a publicat informarea venită de la școală: „INFORMARE DIN PARTEA 

CABINETULUI MEDICAL - Conform noului Ordin comun ME. Nr. 5337/01.10.2021 si MS. 

Nr. 1082/01.10.2021, elevii nu vor mai fi testați la cabinetul medical al școlii decât în 

situația în care aceștia prezintă simptome în timpul programului școlar.” 

În același timp, mai mulți părinți au răspuns dând exemplu de situații în care testarea a 

fost posibilă în ziua a opta până vineri 1 octombrie inclusiv. 

 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 5 octombrie 2021 39 

 

Ce prevede ordinul comun 

DESCARCĂ AICI DOCUMENTUL - noul ordin comun Ministerul Educației - Ministerul 

Sănătății (.pdf)  

Vezi aici Monitorul Oficial din 1 octombrie cu textul ordinului comun 

ART. 6 (1) Suspendarea cursurilor cu prezență fizică în unitățile de învățământ 

preuniversitar/ conexe se dispune, în condițiile art. 2 și art. 3, pentru o perioada de 14 

zile la apariţia unui caz confirmat de îmbolnăvire cu virusul SARS-CoV-2 într-o grupă de 

învățământ antepreșcolar/ preșcolar sau clasă de învățământ primar, gimnazial, liceal, 

profesional şi postliceal. 

(2) La data suspendării cursurilor pentru 50% din totalul grupelor/claselor, se suspendă 

activitatea cu prezența fizică la nivelul întregii unități de învățământ, pentru o perioada 

de 14 zile. Măsura suspendării la nivelul unității de învățământ este dispusă prin 

hotărârea CJSU/CMBSU, la 

propunerea conducerii unității de învățământ/instituției conexe, cu avizul ISJ/ISMB și al 

DSP/DSPMB. 

(3) În situaţia în care în aceeaşi sală cursurile sunt organizate în schimburi, se vor 

suspenda doar cursurile cu prezență fizică pentru clasa în care a fost confirmat cazul de 

îmbolnăvire cu virusul SARS-CoV-2. 

(5) Cursurile pentru grupa/clasa suspendată se pot relua cu prezență fizică începand cu 

a 8-a zi de la data confirmării cazului pozitiv, pentru elevii care prezintă rezultatul 

certificat negativ al testului antigen rapid sau RT-PCR realizat în ultimele 24 de ore. 

(6) Elevii care nu prezintă rezultatul certificat negativ al unui test antigen rapid sau RT-

PCR, reiau cursurile cu prezență fizică dupa 14 zile de la suspendarea acestora. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 5 octombrie 2021 40 

 

• Arafat: Mâine urmează să fie activat Mecanismul de protecție civilă al 

UE pentru medicamentul Tocilizumab. Se analizează posibilitatea 

solicitării anumitor echipamente, în mod deosebit oxigenatoare 

individuale 

Şeful Departamentului pentru Situaţii de Urgenţă, Raed Arafat, a anunțat că autorităţile 

din România vor activa Mecanismul de protecţie civilă al UE în vederea achiziţionării 

medicamentului Tocilizumab, folosit în tratarea cazurilor de COVID-19.  

"Problema activării Mecanismului de protecţie civilă - ştiu că au fost discuţii pe această 

temă. Mâine urmează să fie activat Mecanismul, la cererea Ministerului Sănătăţii (...), 

pentru medicamentul Tocilizumab. Este un medicament al cărui furnizor nu poate să 

furnizeze toate cantităţile necesare. Am înţeles de la colegii de la Ministerul Sănătăţii că, 

la acest moment, avem cantităţi suficiente pentru încă două-trei săptămâni, motiv 

pentru care vom activa Mecanismul să vedem în ţările care nu se confruntă cu un val 

serios, la acest moment, dacă putem lua de la ei medicamentul, să-l aducem în ţară în 

anumite cantităţi. Ministerul Sănătăţii, mâine, urmează să ne spună care este cantitatea 

necesară, pe care o să o anunţăm", a declarat Raed Arafat la Palatul Victoria, citat de 

Agerpres. 

Şeful DSU a adăugat, legat tot de Mecanismul de protecţie civilă, că se analizează 

posibilitatea solicitării anumitor echipamente, în mod deosebit oxigenatoare individuale. 

"Să suplimentăm ce avem şi ce achiziţionăm pentru a facilita creşterea numărului 

paturilor cu oxigen în spitalele care au paturi libere, dar care nu sunt conectate la 

oxigen", a precizat Arafat. 

El a explicat că solicitarea prin Mecanismul de apărare civilă european are în vedere 

faptul că, în două-trei săptămâni, ar putea apărea probleme cu stocurile de Tocilizumab 

din spitalele româneşti. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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• MAI: Circulaţia trotinetelor electrice, reglementată; vor trebui 

respectate regulile pentru biciclete 

Conducătorii de trotinete electrice vor avea reglementări similare bicicliştilor, potrivit 

unei hotărâri de guvern pentru modificarea şi completarea Regulamentului de aplicare a 

Ordonanţei privind circulaţia pe drumurile publice, în sensul reglementării regimului 

juridic aplicabil circulaţiei trotinetelor electrice pe drumurile publice. 

"Principalele reguli de circulaţie aplicabile conducătorilor de trotinete electrice constau 

în obligativitatea de a circula numai pe pista pentru bicicletă atunci când aceasta există, 

fiind interzisă circulaţia acestora pe trotuar.  

Acestea trebuie conduse numai pe un singur rând atunci când circulă pe drumurile 

publice, iar conducătorii de trotinete electrice au obligaţia de a avea asupra lor actul de 

identitate", informează un comunicat al Ministerului Afacerilor Interne (MAI) transmis, 

luni, AGERPRES. 

De asemenea, este menţionată interdicţia conducătorilor de trotinete de a circula cu 

acestea atunci când se află sub influenţa alcoolului ori a substanţelor psihoactive sau de 

a circula cu trotinetele electrice atunci când partea carosabilă este acoperită cu polei, 

gheaţă sau zăpadă. 

Totodată, este interzisă circulaţia cu trotineta electrică fără a menţine contactul cu solul 

sau atunci când nu sunt respectate condiţiile tehnice minime pe care trebuie să le 

îndeplinească. 

Spre deosebire de regulile stabilite pentru conducătorii de biciclete, în cazul trotinetelor 

electrice, schimbarea direcţiei de mers se face prin deplasarea conducătorilor pe lângă 

acestea. 

"În ceea ce priveşte condiţiile tehnice pentru trotinetele electrice, acestea trebuie să fie 

dotate cu un sistem adecvat, funcţional, de direcţie, respectiv cu un dispozitiv de frânare 

eficace şi să fie dotate cu sistem de avertizare sonoră, echipate, pe timp de noapte sau 

când vizibilitatea este redusă, cu lumini şi cu cel puţin un dispozitiv fluorescent-

reflectorizant.  
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De asemenea, trotinetele electrice trebuie să fie echipate cu elemente sau dispozitive 

fluorescent-reflectorizante, amplasate pe roţi, care, în mişcare, formează un cerc 

continuu", arată sursa citată. 

Totodată, prin această hotărâre de guvern se introduc plăcuţele cu numărul de 

înmatriculare cu litere şi cifre de culoare verde pentru autovehiculele care utilizează 

combustibili alternativi şi se reglementează unele proceduri administrative în domeniul 

circulaţiei rutiere (spre exemplu: procedura privind implementarea punctelor-amendă, 

procedura de urmat în situaţia în care conducătorul de vehicul nu are asupra sa 

certificatul de înmatriculare/ înregistrare sau permisul de conducere, circuitul 

proceselor-verbale prin care s-au aplicat numai sancţiuni contravenţionale principale 

etc.). 

(Sursa: Agerpres)  

 

• Pe ce au mai cheltuit românii banii în ultima perioadă. Venitul mediu 

pe gospodărie, peste 5.500 lei RAPORT INS 

Pe ce au mai cheltuit românii banii în ultima perioadă. Venitul mediu pe gospodărie, 

peste 5.500 lei RAPORT INS 

Institutului Naţional de Statistică a transmis un raport marți, 5 octombrie, în care se 

arată că veniturile totale medii lunare au reprezentat, în trimestrul II 2021, în termeni 

nominali, 5.573 lei pe gospodărie şi 2.196 lei pe persoană, iar cheltuielile totale ale 

populaţiei s-au ridicat în medie la 4.709 lei lunar pe gospodărie (1.855 lei pe persoană), 

respectiv 84,5% din nivelul veniturilor totale. 

Veniturile băneşti au fost, în medie, de 5.230 lei lunar pe gospodărie (2.060 lei pe 

persoană), iar veniturile în natură de 343 lei lunar pe gospodărie (135 lei pe persoană). 

Conform INS, salariile şi celelalte venituri asociate lor au format cea mai importantă 

sursă de venituri (69,1% din veniturile totale ale gospodăriilor). 
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INS menţionează că la formarea veniturilor totale ale gospodăriilor au contribuit, de 

asemenea, veniturile din prestaţii sociale (19,3%), veniturile în natură (6,1%), în principal, 

contravaloarea consumului de produse agroalimentare din resurse proprii (5,1%), 

veniturile din agricultură (1,8%), veniturile din activităţi neagricole independente (1,6%), 

precum şi cele din proprietate şi vânzarea de active din patrimoniul gospodăriei (1,1%). 

Instituţia precizează că mediul de rezidenţă influenţează diferenţele de nivel şi, mai ales, 

de structură între veniturile gospodăriilor dintre mediul urban şi mediul rural. 

Datele INS arată că principalele destinaţii ale cheltuielilor efectuate de gospodării sunt 

consumul de bunuri alimentare, nealimentare, servicii şi transferurile către administraţia 

publică şi privată şi către bugetele asigurărilor sociale, sub forma impozitelor, 

contribuţiilor, cotizaţiilor, precum şi acoperirea unor nevoi legate de producţia 

gospodăriei (hrana animalelor şi păsărilor, plata muncii pentru producţia gospodăriei, 

produse pentru însămânţat, servicii veterinare etc.). 

Cheltuielile pentru investiţii, destinate pentru cumpărarea sau construcţia de locuinţe, 

cumpărarea de terenuri şi echipament necesar producţiei gospodăriei, cumpărarea de 

acţiuni etc. deţin o pondere mică în cheltuielile totale ale gospodăriilor populaţiei (doar 

0,5%). 

INS precizează că mediul de rezidenţă determină unele particularităţi în ceea ce priveşte 

mărimea şi structura cheltuielilor totale de consum. 

Conform clasificării standard pe destinaţii a cheltuielilor de consum (COICOP), produsele 

alimentare şi băuturile nealcoolice au deţinut, în trimestrul II 2021, în medie, 34,9% din 

consumul gospodăriilor. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Ziua Mondială a Educației. Cifrele anului școlar 2020-2021 de la INS: 

5% dintre elevi merg la școli private 

Institutul Național de Statistică a transmis o serie de date cu privire la anul școlar trecut, 

2020-2021, cu ocazia zilei mondiale a educației care se sărbătorește pe 5 

octombrie.  
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Potrivit INS, raportul mediu dintre populația școlară și numărul cadrelor didactice a fost 

de 15 elevi și studenți la un cadru didactic. 

Elevii şi preşcolarii nu vor face ore marţi, de Ziua Educaţiei 

Câți copii au mers la școală în 2020 - 2021 

În anul 2020, populația de vârstă școlară a fost de 4,84 milioane persoane reprezentând 

25,2% din totalul populației rezidente a țării. 

În anul școlar/universitar 2020-2021 populația școlară a fost de 3,49 milioane copii, elevi 

și studenți. 

Din totalul populaţiei şcolare, 49,8% au fost copiii, elevii și studenții de sex masculin şi 

73%, cei care au studiat în mediul urban. 

Aproape jumătate din populația școlară s-a regăsit în învățământul primar și gimnazial 

(45,5%), iar circa o treime în învățământul liceal și cel antepreșcolar și preșcolar (17,8%, 

respectiv 15%). 

Populația școlară a fost cuprinsă cu preponderență (94,7%) în unitățile de învățământ 

publice, restul de 5,3% studiind în unități de învățământ private. 

În profil teritorial, populația școlară din anul școlar/universitar 2020-2021 a înregistrat 

cele mai ridicate valori în regiunile Nord-Est (601,1 mii persoane), respectiv București-

Ilfov (517,6 mii persoane). 

Unitățile/instituțiile de învățământ care au funcționat în anul școlar/universitar 2020-

2021 au aparținut, în principal, nivelurilor de educație primar și gimnazial (57,4%), liceal 

(21,0%), respectiv antepreșcolar și preșcolar (16,9%). 

Activitatea educațională și de instruire în sistemul de învățământ a fost asigurată de 

235,6 mii cadre didactice. 

Raportul mediu dintre populația școlară și numărul cadrelor didactice a fost de 15 elevi 

și studenți la un cadru didactic. Ponderea personalului didactic de sex feminin a fost 

majoritară atât la nivelul întregului sistem educațional, cât și în învățământul 

preuniversitar. 
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În anul 2020, 28,4 % din totalul gospodăriilor aveau în componență copii; 16,1% - 1 

copil, 9,7 % - 2 copii, 1,9% 3 copii, 0,7% 4 copii și mai mulți. Cele mai multe gospodării 

cu peste 4 copii s-au înregistrat în regiunea Nord-Est. 

Câte grădinițe, școli și postliceale sunt în România 

Rețeaua învățământului preșcolar cuprindea 1153 grădinițe, respectiv 9529 secții din 

cadrul grupurilor școlare și secții care au școlarizat acest nivel de educație, 

înregistrându-se 505,2 mii copii; 51,4% din totalul copiilor înscriși erau de sex masculin. 

În anul școlar 2020-2021, 54,4% din copii au fost cuprinși în grădinițe cu program 

normal, 45,1% în grădinițe cu program prelungit, 0,2% în grădinițe cu program 

săptămânal și 0,3% în grădinițe cu program special. 

Din numărul total al copiilor înscriși în învățământul preșcolar, 58,0% au fost cuprinși în 

grădinițele din mediul urban, iar majoritatea au fost înscriși în grădinițele aparținând 

sectorului public (94,1%). 

În învățământul preșcolar, procesul educațional s-a desfășurat în 27,4 mii săli de clasă. 

Din totalul de 26,4 mii echipamente IT cu care au fost dotate unele grădinițe, 22,8 mii 

(86,6%) au fost utilizate în procesul de educație, 5546 dintre unități având conectare la 

Internet.  

Elevii din învățământul primar și gimnazial de masă au studiat în 3899 unități de 

învățământ independente, din care 3799 publice, iar restul private. Pe lângă unitățile de 

învățământ independente, au funcționat și 4559 secții de învățământ primar și gimnazial 

de masă din cadrul unităților care au școlarizat aceste niveluri de învățământ (grupuri 

școlare). 

Numărul elevilor înscriși în învățământul primar și gimnazial de masă a fost de 1573,1 

mii. 

Din numărul total al elevilor înscriși în învățământul primar și gimnazial de masă, 93,1 % 

au studiat în limba română, 5,5% în limba maghiară, 0,9% în limba germană și 0,5 % în 

alte limbi (sârbă, ucraineană, slovacă, cehă, croată, engleză, turcă, rromanes și italiană). 
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Din numărul total al elevilor înscriși în învățământul primar de masă, 868,7 mii (99,8%) 

au studiat o primă limbă modernă, în special engleza sau franceza, iar 17,8 mii (2,0%) au 

studiat și o a doua limbă modernă. Majoritatea elevilor înscriși în învățământul gimnazial 

de masă (94,7%) au studiat două limbi moderne, un procent mai mare al acestora 

înregistrându-se în mediul urban (95,5%). La nivel național, 0,5% din elevii înscriși în 

învățământul gimnazial de masă au studiat și o a treia limbă modernă. 

Rețeaua învățământului liceal cuprindea 1461 unități independente (licee și alte unități 

care au școlarizat acest nivel de învățământ - grupuri școlare). 

Populația școlară cuprinsă în învățământul liceal la începutul anului școlar 2020-2021 a 

fost de 620, 6 mii elevi. 

Pe tipuri de licee, cele mai mari ponderi ale elevilor înscriși s-au înregistrat la profilul real 

(28,8%), uman (21,8%) tehnic (17,3%) și la profilul servicii (16,6%). 

Proporția elevelor în învățământul liceal a fost de 51,9%; fetele au deținut ponderi 

superioare în filiera vocațională la liceele pedagogice (91,7%) și artistice (66,2%). Din 

totalul elevilor înscriși în învățământul liceal, aproape toți (620,5 mii) au studiat o limbă 

modernă, iar dintre aceștia, 614,4 mii (99,0%) au studiat și o a doua limbă modernă. 

Limbile moderne studiate de majoritatea elevilor ca prima limbă modernă (98,4%) au 

fost engleza și franceza. 

Baza materială a învățământului liceal a fost cea mai diversificată din întreg sistemul 

preuniversitar. Astfel, la începutul anului școlar ea era formată din 37086 săli de clasă și 

cabinete școlare, 7744 laboratoare școlare, 1376 săli de gimnastică, 3445 ateliere școlare, 

1522 terenuri sportive amenajate și 10 bazine de înot. 

Numărul total al elevilor înscriși în învățământul profesional și postliceal a fost de 201,5 

mii. 

În ceea ce privește repartizarea pe sexe a elevilor înscriși în învățământul profesional, au 

predominat elevii de sex masculin (65,9%), în timp ce, în învățământul postliceal, au 

predominat cei de sex feminin (70,3%). 
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În ceea ce privește repartizarea pe vârste, în învățământul profesional, ponderile cele 

mai semnificative au fost deținute de elevii cu vârsta de 16 ani (31,4%), 15 ani (27,6%), 

respectiv 17 ani (23,7%). 

În învățământul postliceal au fost înscriși 91,8 mii elevi, fiind însă cel mai puțin 

reprezentat nivel educațional în totalul populației școlare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Guvernul Ungariei sprijină financiar construirea în Transilvania a 103 

grădiniţe noi şi reabilitarea altor 400 de grădiniţe 

În Transilvania se vor construi 103 grădiniţe noi şi se vor reabilita 400 de grădiniţe, cu un 

sprijin financiar de 33 miliarde de forinţi (92,2 milioane de euro) din partea Guvernului 

ungar, transmite radioul național maghiar, citat de Rador. 

Anunțul a fost făcut de János Árpád Potápi, secretar de stat ungar pentru politici 

naţionale, în localitatea Petrisat din sudul Transilvaniei, cu prilejul aşezării pietrei de 

temelie a noii grădiniţe maghiare. 

János Árpád Potápi a amintit faptul că scopul programului inițiat de premierul Viktor 

Orban pentru dezvoltarea grădiniţelor din țările cu minoritate maghiară este creşterea 

numărului de copii din învăţământul în limba maghiară. 

(Sursa: G4media.ro)  

 

• Firmele românești nu pot angaja macaragii sau operatori de 

motostivuitoare străini pentru că testul ISCIR este doar în română, deși 

suntem în UE 

România nu prea mai are macaragii și operatori de motostivuitoare, așa că multe firme 

doresc să aducă angajați din afara țării. Problema este, potrivit lui Romulus Badea, 

partener Soter & Partners, că viitorii angajați ar trebui să dea un test doar în limba 

română pentru a primi autorizare ISCIR, deși suntem în UE. 
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„Pentru motostivuitoare trebuie autorizare ISCIR. Noi găsim persoane, dar problema 

este că testul la ISCIR se dă numai în limba română. Nu poți să le acreditezi”, a spus 

Badea. 

La fel, spune el, e problema și la operator pod rulant, la macaragii. 

• Macaragii nu prea mai sunt, operator pod rulant nu mai există și angajatorii nu pot să 

formeze străini. 

• În alte țări UE care se confruntă cu aceeași problema, procedurile s-au simplificat. 

Acolo instructajul se face la locul de munca. Ulterior sunt verificați la unele operațiuni de 

bază și asta este tot. 

„Noi suntem în UE și, teoretic, orice test ar trebui să se dea într-o limbă de circulație 

internațională”, a mai arătat Romulus Badea. 

Un ceh, de exemplu, dacă este deja autorizat în țara sa, poate veni aici și să echivaleze 

studiile. Nu mai este nevoie să dea un test. În schimb, dacă nu are autorizarea din țară, 

testul va trebui să-l dea în limba română. 

Când vine vorba de muncitori asiatici, problema este că nu se poate echivala autorizarea 

din Sri Lanka, de exemplu, cu cea de aici. Este obligatoriu să dea testul în limba română. 

„Legislația nu prevede nici că te poate lăsa cu translator autorizat, de parcă le-ar face ăla 

ceva. Acesta doar traduce. Nu se poate, pentru că nu este prevăzut, noi fiind în UE de 

atâția ani”, a explicat Badea. 

(Sursahotnews.ro) 

 

• Preşedintele Iohannis, la reuniunea informală a Consiliului European 

şi la Summitul UE - Balcanii de Vest 

Preşedintele Klaus Iohannis va participa, marţi şi miercuri, la reuniunea informală a 

Consiliului European şi la Summitul Uniunea Europeană (UE) - Balcanii de Vest, care vor 

avea loc în Slovenia, la Brdo, a informat Administraţia Prezidenţială. 
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Potrivit Administraţiei Prezidenţiale, pe agenda reuniunii Consiliului European principalul 

subiect de discuţie vizează rolul UE la nivel global. În acest context, vor fi abordate 

situaţia din Afganistan, acordul de securitate dintre SUA, Marea Britanie şi Australia 

(AUKUS), precum şi relaţiile cu China. 

La Summitul UE - Balcanii de Vest vor fi discutate aspecte legate de reafirmarea 

perspectivei europene pentru ţările din regiune, cooperarea cu acestea pentru 

gestionarea efectelor crizei sanitare în plan socio-economic, consolidarea dialogului şi a 

cooperării în domeniul politic şi securitar.  

(Sursa: Agerpres) 

 

• Comisia Europeană a aprobat acordarea unor resurse suplimentare 

pentru România, în valoare de 56 de milioane de euro, pentru 

grupurile dezavantajate 

Comisia Europeană a aprobat luni acordarea unor resurse suplimentare în valoare de 

două miliarde de euro pentru Italia, Spania, Luxemburg şi Romania, în cadrul pachetului 

„Asistenţa în materie de redresare pentru coeziune şi teritoriile Europei” (REACT-EU), 

informează un comunicat de presă al Executivului comunitar. 

În România, 56 milioane de euro vor fi investite pentru a oferi sprijin material pentru 

grupurile dezavantajate, precum mese calde, asistenţă pentru copiii defavorizaţi sub 

formă de rechizite şcolare precum şi asistenţă pentru mamele dezavantajate prin 

trusouri pentru nou-născuţi. 

În cazul Italiei, programul operaţional naţional „Guvernanţă şi Capacitate Instituţională” 

va primi 1,2 miliarde de euro, iar din această sumă 761 milioane de euro vor merge spre 

achiziţionarea a 68 de milioane de doze de vaccin împotriva coronavirusului.  

În Spania, „Comunidad Valenciana” va primi resurse suplimentare în valoare de 690 

milioane de euro pentru a furniza, printre altele, capital de lucru celor mai afectate IMM-

uri şi a consolida investiţiile în infrastructura de bază pentru cetăţeni, inclusiv în 

sectoarele sănătate şi educaţie. 
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Luxemburg va primi 69 milioane de euro pentru a sprijini testarea pe scară largă pentru 

coronavirus şi achiziţionarea de vaccinuri precum şi investiţii în sustenabilitate precum 

electrificarea reţelei naţionale de autobuze. 

REACT-EU este o iniţiativă care continuă şi extinde măsurile de reacţie la criză şi de 

redresare în urma crizei provocate de coronavirus. Aceasta va contribui la o redresare 

verde, digitală şi rezilientă a economiei prin adăugarea de resurse suplimentare în 

valoare de 50,6 miliarde de euro (la preţuri curente) la programele existente ale politicii 

de coeziune. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• Parlamentul European va face un nou apel la ridicarea vizelor pentru 

SUA pentru cetățenii din România, Bulgaria și Cipru 

Parlamentul European (PE) va adopta o rezoluție săptămâna aceasta, în cadrul ședinței 

plenare de la Strasbourg,  în care își reiterează apelul pentru o soluție reciproc 

acceptabilă la problema vizelor, impuse de Statele Unite cetățenilor Uniunii Europene. 

Potrivit PE, este nevoie de „un angajament diplomatic activ” pentru ridicarea vizelor 

pentru cetățenii Bulgariei, României, Croației și Ciprului, relatează BTA. Se preconizează 

că marți deputații europeni vor saluta ridicarea vizelor pentru cetățenii polonezi, precum 

și confirmarea faptului că Croația îndeplinește toate cerințele pentru a primi aceeași 

scutire. 

Raportul solicită Statelor Unite să accelereze procesul de ridicare completă a vizelor 

pentru toți cetățenii UE. Miercuri, deputații europeni vor discuta despre creșterea 

prețurilor la energie, precum și despre munca la planurile naționale de redresare 

economică, finanțate de la bugetul european. Aceștia vor adopta un raport care solicită 

asistență europeană continuă Turciei în combaterea problemei refugiaților. 

Documentul raportează că, până la sfârșitul anului trecut, UE a furnizat Ankarei 7,7 

miliarde de euro în acest scop. PE va analiza și un raport al europarlamentarului bulgar 

Petăr Vitanov (BSP) privind aplicarea inteligenței artificiale în dreptul penal. 
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Raportul solicită un moratoriu privind utilizarea recunoașterii faciale pentru aplicarea 

legii. Se spune că inteligența artificială este utilă pentru detectarea criminalității 

financiare și cibernetice, dar include recunoașterea vorbirii, tehnologii de citire a buzelor, 

predictibilitate și abilități de detectare a comportamentului. 

În sistemul judiciar, aceste abilități pot fi folosite pentru a calcula probabilitatea unei 

recidive și pentru a stabili probațiunea sau pentru a decide asupra unei sentințe, se arată 

în raport. 

Joi, deputații europeni vor discuta un raport al Elenei Ionceva (BSP) cu privire la Agenția 

UE pentru azil. Noua agenție europeană a fost înființată la începutul acestui an și se 

așteaptă să ajute țările din UE cu privire la mutarea migranților și refugiaților. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• Chiriţoiu: Comisia Europeană va anunţa marţi recomandările pentru 

sprijinul consumatorilor de energie 

Comisia Europeană va anunţa, marţi, recomandările pentru măsurile pe care le pot lua 

ţările membre pentru a reduce impactul creşterii preţurilor la energie şi gaze asupra 

populaţiei, a declarat, luni, Bogdan Chiriţoiu, preşedintele Consiliului Concurenţei, 

potrivit Agerpres. El a fost audiat în Comisia parlamentară de anchetă privind preţurile 

energiei. "Mâine, Comisia Europeană va veni cu recomandările ei. Ce înţelegem noi din 

draft este că ne vor recomanda să nu afectăm funcţionarea pieţei.  

Recomandarea noastră ar fi să găsim acele metode care nu descurajează economia la 

energie, pentru unii consumatori e recomandabil un anumit stimulent pentru a face 

economie şi a cumpăra echipamente cu consum mic", a spus oficialul Concurenţei. 

Potrivit acestuia, plafonarea preţului gazelor la producător, pe bursă, ar duce la situaţia 

în care gazele ieftine din România ar fi exportate. 

"Piaţa angro nu mai este piaţă naţională. Plafonarea pe piaţa de angro nu văd cum o 

putem face cât timp avem libera circulaţie.  
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Dacă noi am decide mâine că la noi preţul e 68 de lei, spre exemplu, în timp ce în 

străinătate e mai mare, oricine din România îl va lua la 68 de lei şi-l va vinde peste 

graniţă. Putem să o facem la consumatorul individual, e la decizia Guvernului", a precizat 

Chiriţoiu. 

Pe termen mediu şi lung este nevoie de investiţii, a adăugat el. 

Persoanele fizice al căror consum de energie electrică în perioada 1 noiembrie 2021 - 31 

martie 2022 se situează între 150 kwh şi 1.000 kwh, inclusiv, vor primi o compensare la 

plata facturilor în valoare de 0,21 lei kwh, potrivit unui proiect de act normativ publicat 

de Ministerul Energiei. 

"Prin proiectul de act normativ se reglementează o schemă de acordare a unei 

compensări lunare consumatorilor casnici pentru plata facturilor aferente consumului de 

energie electrică şi gaze naturale în perioada noiembrie 2021 - martie 2022. Schema de 

compensare pentru energie electrică vizează acordarea unei compensări la plata 

facturilor de energie electrică în valoare de 0,21 lei kwh, care reprezintă media aritmetică 

a tarifelor reglementate (compus din tarif serviciului de de distribuţie, tarif mediu de 

transport şi componentele tarifului de transport şi tariful pentru servicii de sistem) a 

energiei electrice pentru cele 8 regiuni", se arată în nota de fundamentare care însoţeşte 

proiectul de Ordonanţă a Guvernului privind reglementarea unor măsuri fiscal-bugetare 

şi stabilirea schemei de compensare pentru consumul de energie electrică şi gaze 

naturale pentru sezonul rece 2021-2022. 

Compensarea se aplică facturilor de energie electrică emise în perioada 1 noiembrie 

2021 - 30 aprilie 2022, pentru consumul facturat aferent perioadei 1 noiembrie 2021 - 

31 martie 2022, indiferent de tipul de factură - estimat sau regularizare. 

În ceea ce priveşte facturile la gaze naturale, compensarea se realizează prin aplicarea 

unei cote procentuale de 25% la un preţ de referinţă de 125 lei /MWh. Clienţii casnici 

beneficiari ai schemei de compensare aferente consumului de gaze naturale sunt 

persoanele fizice al căror consum de gaze naturale în perioada 1 noiembrie 2021 - 31 

martie 2022 se situează între 80 metri cubi - 960 metri cubi, inclusiv. 

Compensările se aplică facturilor emise în perioada 1 decembrie 2021 - 30 aprilie 2022, 

pentru consumul facturat aferent perioadei 1 noiembrie 2021 - 31 martie 2022, 

indiferent de tipul de factură - estimat sau regularizare. 
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Consumatorii casnici de energie electrică şi de gaze naturale beneficiază de această 

compensare în situaţia în care se încadrează în limitele de consum menţionate şi dacă 

nu beneficiază de subvenţia acordată pentru consumatorul vulnerabil potrivit Legii nr. 

226/2021 privind stabilirea măsurilor de protecţie socială pentru consumatorul 

vulnerabil de energie. În situaţia în care compensarea este mai mare decât valoarea 

ajutorului acordat consumatorilor vulnerabili, atunci aceştia beneficiază de sprijinul 

prevăzut în proiect, calculat ca diferenţă dintre compensarea prevăzută în anexa la 

prezenta ordonanţă de urgenţă şi nivelul ajutorului acordat. 

Compensarea acordată consumatorului casnic va fi consemnată distinct în factura/anexa 

la factură emisă de furnizorul de energie electrică/gaze naturale. 

Schema de compensare se aplică şi în cazul condominiilor şi/sau cvartalelor cu încălzire 

centralizată care au un singur punct de consum care deserveşte spatiile locative din 

condominiu sau cvartal. 

Potrivit Ministerului Energiei, impactul financiar total asupra bugetului de stat este de 

1,304 miliarde de lei, din care suma de 494,204 milioane de lei pentru compensarea 

facturilor de energie electrică, respectiv 810,729 milioane de lei pentru compensarea 

facturilor de gaze naturale. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Criza transporturilor în Europa. Belgia are nevoie de 5.000 de șoferi 

de camioane, Franța are un deficit de zeci de mii de oameni în 

domeniu / Cea mai gravă situație e în Marea Britanie 

Belgia are 5.000 de locuri de muncă pentru șoferii de camioane, iar acestea ar trebui 

ocupate urgent, pentru a menține rafturile magazinelor pline, spune Febetra, federația 

furnizorilor belgieni de transport și servicii logistice, potrivit Brusselstime.com. În Franța 

e un deficit de 40-50.000 de oameni în domeniul transporturilor, estimează asociațiile 

din domeniu, citate de france.info, iar în Marea Britanie există o penurie de 100.000 de 

șoferi de camioane. 
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Febetra a făcut referire și la Regatul Unit, unde consecințele lipsei de șoferi de camioane 

sunt evidente – țara se confruntă cu lipsă de combustibil și se văd raftur goale din 

supermarketuri. 

„Dacă vrem ca rafturile magazinelor să rămână pline în viitor, atunci e nevoie de. șoferi 

suplimentari”, a spus Isabelle De Maegt de la Febetra, într-un comunicat de presă. 

Pentru a ocupa miile de locuri vacante din Belgia, Febetra organizează, de asemenea, 

Ziua Șoferului de Camion pe 9 decembrie, când șoferii vor primi un mic cadou, cum ar fi 

o ceașcă de cafea, o gustare sau un card în diferite locații. 

„Fără soferii de camioane, rafturile din supermarketuri și magazine rămân goale, toate 

șantierele de construcție sunt oprite și fabricile nu mai funcționează”, a spus 

reprezentanta Febetra.  

În Franța e un deficit de 40-50.000 de oameni în domeniul transporturilor, estimează 

asociațiile din domeniu, conform Francetv.info 

„În Franța, avem o situație de penurie nu numai în ceea ce îi privește pe șoferi, ci de 

personal în general în acest sector, dar ceea ce se întâmplă nu atinge gravitatea situației 

din Regatul Unit”, spune Florence Berthelot, delegat general al Federația Națională a 

Transportului Rutier (FNTR) pe franceinfo. În Franța există un deficit de „40.000 până la 

50.000 de persoane”. În Marea Britanie, există o penurie de 100.000 de șoferi de 

camioane, potrivit British Road Hauliers Association. Transportul rutier reprezintă în 

Franța 90% din transportul de marfă. 

(Sursa: G4media.ro)  

 

• Nord Stream 2 a început să încarce cu gaze naturale una dintre cele 

două conducte ale sale 

Nord Stream 2 a început să încarce cu gaze naturale una dintre cele două conducte ale 

sale 

Proiectul Nord Stream aproape de a deveni operațional  
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Nord Stream 2 a început să încarce cu gaze naturale una dintre cele două conducte ale 

sale, pentru teste, potrivit operatorului gazoductului care traversează Marea Baltică din 

Rusia către Germania, transmite Reuters. 

Proiectul Nord Stream 2, extrem de politizat, a fost proiectat de Moscova să ocolească 

Ucraina cu exporturile sale de gaze către Europa. 

Gazoductul va dubla capacitatea existentă de export prin conducte a Rusiei în Marea 

Baltică la 110 miliarde de metri cubi, echivalând cu mai mult de jumătate din totalul 

livrărilor de gaze ale Rusiei către Europa. 

"Prima conductă va fi umplută treptat pentru a crea inventarul şi presiunea necesare, ca 

o condiţie prealabilă pentru testele tehnice ulterioare", a anunţat luni compania din 

Elveţia care operează Nord Stream 2. P 

Etapele de pre-punere pentru a doua conductă sunt în curs, a adăugat acesta. 

Nord Stream 2 aşteaptă în continuare aprobarea autorităţii de reglementare a energiei 

din Germania pentru a transporta gaze în Germania. 

Agenţia daneză pentru energie a declarat luni că a acceptat ca conducta B să poată fi 

pusă în funcţiune. Mai trebuie îndeplinite unele condiţii înainte ca şi conducta A să 

poată începe să funcţioneze, a adăugat aceasta. 

Proiectul a fost amânat la sfârşitul anului 2019, după sancţiunile din partea Statelor 

Unite, care nu doresc ca Europa să-şi mărească dependenţa de aprovizionarea cu 

energie din Rusia. 

Washingtonul vrea, de asemenea, să vândă propriile gaze naturale lichefiate către 

Europa, livrate pe mare.  

Rusia a trebuit să-şi folosească propriile nave pentru a pune ţevi pe fundul Mării Baltice, 

finalizând luna trecută construcţia proiectului de 11 miliarde de dolari. 
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Autoritatea de reglementare a energiei din Germania a declarat luna trecută că are la 

dispoziţie patru luni pentru a finaliza certificarea Nord Stream 2, după ce a primit toate 

documentele necesare pentru licenţa de funcţionare a companiei de operare a 

conductelor. 

(Sursa: ziare.com) 

 

• Prețul petrolului a sărit pe piețele internaționale la maximul ultimilor 

șapte ani, după ce țările exportatoare (OPEC) nu au ajuns la un acord 

de creștere a producției. Țițeiul Brent a ajuns luni la 81,70 dolari pe 

baril, o majorare de 3% față de ziua anterioară și de 100% față de 

acum un an. 

OPEC a fost de acord în această vară să crească producția zilnică cu 400 de mii de barili, 

în fiecare lună, până la sfârșitul anului 2022, dar Casa Albă a cerut o majorare a acestui 

plan, pe fondul crizei energetice generate de Rusia. În ședința de luni, țările OPEC au 

decis să rămână la planul inițial, în ciuda creșterii permanente a prețurilor țițeiului și 

gazelor. 

OPEC și-a micșorat anul trecut semnificativ producția, când cererea de petrol s-a 

prăbușit în timpul carnatinei din primele luni ale pandemiei, însă nu a mai revenit 

niciodată la producția anterioară, în ciuda cererii în creștere, la nivel mondial. Săptămâna 

trecută Goldman Sachs a avertizat că stocurile de țiței scad cu o viteză record. 

Criza energetică provocată de aprovizionarea limitată cu gaze rusești afectează deja 

Europa, care are rezervele pentru iarnă la cel mai mic nivel din ultimii ani, cu 25% mai 

mici decât într-o toamnă obișnuită. La prețurile record ale gazelor se adaugă și cererea 

semnificativă de petrol, cele mai multe termocentralele pe gaze încercând să treacă pe 

rezervele de păcură. 

(Sursa: biziday.ro)  


